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- dat zijn bestuursvaardigheid de MF 

operatievaardigheid hemzelf.
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brieven schrijft naar de richt-

evenveel baat brengt als zijn

Jan Dmikker:
- dat ook de anatomie van het medisch 

heden mag gaan behoren.
onderwijs tot zijn basisvaardig-
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- dat, hoewel klein van postuur, hij de snelle groei van de RL kan bij
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gesprek met Wijnand Wijnen

"ALLE HENS AAN DEK".

Afgelopen donderdag 21 december 
hebben de 4 grote regeringspar
tijen zich officieel in de Twee
de Kamer uitgesproken vóór een 
verdere uitbouw van de RL tot 
6.000 studenten in 1990. Wie be
denkt dat de RL momenteel slechts 
5% van dat aantal huisvest, zal 
zich realiseren welk een storm
achtige ontwikkeling we in de ko
mende 10 jaar waar zullen moeten 
maken. Een van de fakulteiten die 
bij deze uitbouw een grote rol zal 
spélen is de zgn. "Algemene Fakul- 
teit". Een sleutelrol bij dit al
les speelt Wijnand Wijnen; op de 
eerste plaats als opvolger van de 
rektor magnifikus, Harmen Tiddens. 
Terwijl laatstgenoemde ons voor 
ogen hield "geen zinkend schip 
te verlaten", voor zijn opvolger 
mochten wij na het bekendworden- 
van besluiten van 21 december 
de opmerking noteren; hens 
aan dek".
Verder speelt W.W. uiteraard (nog) 
een rol als bouwdekaan van de Al
gemene Fakulteit. Al met al: daar 
moest Maffius natuurlijk heen. 
W.W. heeft een uitermate aansteke
lijk enthousiasme. Dat hebben wij 
ondervonden.
Met een niet geringe hoeveelheid 
vragen en twijfels zochten wij 
hem op, om toch wel op vele punten 
gerustgesteld thuis te komen. Een 
huzaf'enstukje, als men bedenkt, 
dat hij vele mensen met dit verhaal 
Zich reeds heeft moeten overtuigen 
en daarbij, zelfs bij de 101e keer 
nauwelijks tot irritatie te brengen 
i s.
Daar moet een groot idealisme ach- 
terzitten, waarvan akte.

UNIVERSITEIT VAN DE TOEKOMST.

Een van de aspekten van dit idealis
me wordt gevoed door het beeld dat 
Wijnand Wijnen heeft van de univer
siteit van de toekomst.
Momenteel kent een traditionele uni
versiteit fakulteiten (studierich
tingen), die een zeer grote mate van 
autonomie bezitten en zelf de 3 taken 

De grote stap voorwaarts lijkt voor ’ 
de RL gemaakt. Een snelle uitbouw 
van de universiteit lijkt nu af te 
hangen van de slagvaardigheid van 
de besluitvormende universitaire 
organen. De eerste klus zal de Al
gemene Fakulteit worden. Daarom 
zijn, in de reeks "Hoe haalt de 
RL 1984?", Henn.v Pel tenburg en Ton 
Schmidt hun licht maar eens gaan 
opsteken bij 'lijnand Wijnen, de in- 
houdsdeskundige bij uitstek en nu 
nog rektor magnifikus ook!

van een universiteit nl. onderv/ijs, 
onderzoek en maatschappelijke dienst
verlening verzorgen. In Maastricht, 
waar op afzienbare termijn meerdere 
fakulteiten volgens de matrix-princi- 
pes zullen funktioneren liggen samen
werkingsverbanden tussen fakulteiten 
meer voor de hand, doch naarmate er 
meer fakulteiten komen, zullen samen- 
werkingsprojekten een steeds ingewik
kelder besluitvorming met zich mee
brengen, met méér interfakultaire 
overlegstrukturen. Gevolg:.een nog 
grotere burokratisering. In een si
tuatie, waarin deze samenwerking tus
sen disciplines echter steeds meer 
voor de hand ligt, lijkt het verstan
dig de fakultaire taken op een hoger 
niveau in handen te nemen.
In deze universiteit van de toekomst, 
aldus de visie van Wijnand Wijnen, 
zijn alle kapaciteitsgroepen ingesteld 
op universitair niveau. De fakultaire 
grenzen zijn opgeheven; hoogstens zou 
je nog van "fakulteit" kunnen spreken 
voor zover je daar een onderwijs- 
hoofdprojekt mee bedoeld bijv, het 
medisch of juridisch kurrikulum. Het 
bestuurlijk middennivo (fakulteitsra- 
den) wordt opgeheven en ervoor in de 
plaats komen een aantal programmalei- 
dingen: een onderwijsraad (verantwoor
delijk voor de planning van kurrikula), 
een onderzoeksraad (verantwoordelijk 
voor het researchbeleid van de univer
siteit) en een "maatschappelijke 
dienstverleningsraad". De universitaire 
onderwijs- en onderzoekstaak worden los 
van elkaar georganiseerd. Met de capa
citeitsgroepen worden per jaar kon-' 
trakten gemaakt betreffende de levering 
van mankracht.
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Binnen deze nieuwe struktuur be
staan dan vele mogelijkheden voor 
de ontwikkeling van geheel nieuwe, 
multidisciplinair opgebouwde kur- 
rikula.

GROEI VAN DE ALGEMENE FAKULTEIT.

Het eerste projekt op weg naar 
een universiteit van de toekomst 
is thans de opstart en uitbouw 
van de AF, voorlopig nog als een 
afzonderlijke fakulteit omdat in
bouw in de medische fakulteit 
(bijv, door een leerstoel Socia
le Gezondheidkunde) dit tere kas
plantje te weinig groeikansen 
geeft, aldus Wijnand Wijnen. 
De verwachting is dat de algemene 
fakulteit in 1980 zal beginnen 
met een dagopleiding voor 50 stu
denten. In de loop van de daarop
volgende 6 jaar zal, met een 4-ja- 
rig kurrikulum, een uitbouw plaats
vinden tot j+ 550 studenten totaal 
en + 100 man personeel. 
Gezien de ontwikkeling van de 
medische fakulteit een snel 
groeitempo. 
In de ontwikkelingsnota van de 
algemene fakulteit staat dat de
ze prognose gebaseerd is op er
varingen binnen de MF. Hiermee 
wordt bedoeld dat de AF in de 
positie verkeert te kunnen pro
fiteren van fouten, gemaakt 
binnen de medische. Zodoende kan 
mankracht worden uitgespaard en 
effici"enter worden gewerkt.

Wijnand Wijnen hierover: "In de me
dische fakulteit hadden we een te
veel aan mankracht, gerelateerd aan 
onze onderwijstaak. Die mankracht 
is eigen taken gaan bedenken en een 
van de kernproblemen van de medische 
fakulteit zal zijn: "Hoe krijg ik 
die mankracht weer terug?".
Ve zijn inmiddels in het onderwijs 
dingen gaan doen, waarvan iedereen 
nu kan zeggen: als we echt zijn 
uitgegroeid als medische fakulteit 
dan kunnen we ons dat in ieder geval 
niet meer permiteren".

Wijnand Wijnen noemt dan in konkreto 
het projekt "Simulatie-patiënt" van 
het Skillslab en de jaarlijkse revi
sie van de blokboeken.

Daarnaast wordt een snellere groei 
van de AF beter mogelijk omdat "het 
geforceerde tempo waarop de medische 
fakulteit hier aan de orde is gekomen" 
bij de start van de AF is terugge
draaid, waardoor een betere en tij- 
diger voorbereiding mogelijk zou 
worden.

SAMENWERKING EN AFBAKENING.

Dit zijn twee kanten van het besluit 
om kapaciteit van de AF onder te 
brengen in de reeds bestaande kapa- 
citeitsgroepen van de medische fakul
teit. Enerzijds heeft dit grote voor
delen van kostenbesparing en effi
ciency, doch anderzijds dreigt de AF 
-zeker in de startfase- op deze wijze 
opgeslokt te worden door de veel gro
tere MF.
Binnen de kapaciteitsgroepen kunnen 
de prioriteiten zodoende bij de MF 
blijven liggen.
Wijnand Wijnen: "In wezen doet zich 
hier niet een principieel andere pro
blematiek voor dan die we kennen bij 
de projekten binnen de MF. Daarbij 
komt nog de mogelijkheid van sanktie 
voor de AF, nl. zijn aan de MF gege
ven formatie-plaatsen bij onvoldoende 
teruglevering in te trekken of te ver
halen. Verder is dit een zaak van goed 
beleid van het Kollege van Bestuur".

VRIJHEID VAN KAPACITEITSGROEPEN?

De toeleveringsfunktie van een kapa- 
citeitsgroep naar 2 (of meer) fakul- 
teiten toe kan zich konkretiseren 
tussen 2 uitersten in. Aan de ene kant 
kan gezegd worden: binnen de kapa
citeitsgroepen worden bepaalde per
sonen aangesteld voor een bepaalde 
fakulteit, zodat er duidelijkheid is, 
wie voor welke fakulteit werkt. Het 
andere uiterste is: iedereen krijgt 
een meervoudige aanstelling en werkt 
per nader te omschrijven periode een 
nader te omschrijven deel van zijn 
tijd in meerdere fakulteiten tege
lijk. In principe beslist de kapa- 
citeitsgroep zélf voor het model dat 
ze uiteindelijk wil hanteren, doch er 
zijn beperkingen:
Wijnand Wijnen: "Ja, degene die dien
sten vraagt moet het recht hebben om 
zijn vraag nader te specificeren;



Hi.eb in de zin van: '’ik wil die en 
niemand anders", maar wel in de zin 
van bi^v. "ik wil een bedrijfseko- 
noom en geen algemeen ekonoom".
We kunnen slechts hopen dat deze 
samenwerkingsregels snel tussen 
de besturen van MF en AF worden 
rondgepraat, omdat anders elke 
stap van de ene partij de andere 
partij in het verkeerde keelgat 
blijft schieten. Op dit moment 
lijkt het er nog steeds op dat de 
AF slechts door middel van het 
uitdelen van formatie-plaatsen 
de gunsten van de MF kan verwer
ven .
In de verder-af gelegen toekomst, 
wanneer er in Maastricht bijv. 
5 fakulteiten funktioneren lijkt 
het gevaar voor 3- of meer-dubbe- 
le benoemingen van bepaalde mede
werkers zeker geen hersenschim. 
Afgezien van het dan inbouwen van 
een grote mate van versnippering 
van aktiviteiten, zal dan op ka- 
paciteitsgroepsnivo het aantrek
ken van een boekhoudkundige nau
welijks nog te vermijden zijn. 
Wijnand Wijnen ziet in dit aspekt, 
nl. dat van de registratie van 
projektmatige en andere aktivitei
ten een van de missers in de ont
wikkeling van de MF. Een nauw
keurige registratie van aktivitei
ten op projektbasis zal binnen de 
AF vanaf het begin worden naae- 
streefd. Een bittere noodzaak ook, 
want de in de kapaciteitsgroepen 
ondergebrachte mankracht van de 
AF zal moeten worden teruggele
verd in de projekten van de AF.

REKTQRAAT.

De opdracht van de AF is eigenlijk 
tweevoudig. Enerzijds ligt er de 
"inhoudelijke" taak t.a.v. de so
ciale gezondheidskunde en de post- 
hoger onderwijskursussen, ander
zijds een meer strukturerende taak 
t.a.v. de universiteit als geheel, 
nl. het in kaart brengen van de 
denkbeelden over een universiteit 
zonder fakultaire grenzen, de in
tegratie H.B.O./W.Ö. en de broed- 
plaatsfunktie met betrekking tot 
nieuw in Maastricht te beginnen 
studierichtingen.
Het lijkt erop dat Wijnand Wijnen 
zich betreffende de eerste taak, 
althans in voorbereiding, belast 
heeft als bouwdekaan en dan nu in 
staat is als rektor magnifikus de 
tweede taak van de Algemene Fakul
teit te behartigen.

Wijnand Wijnen; De vraag om rektor 
magnifikus te worden is voor mij 
te vroeg gekomen. Tk heb met de 
keuze voor het rektoraat erg veel 
moeite gehad; het was een van de 
moeilijks te beslissingen in mijn 
leven. En deze reden, het behar
tigen van het belang van de AF, is 
één van de redenen geweest niet 
"neen" te zeggen, fk was liever 
pas voor de keuze gesteld op het 
moment dat de AF wat meer op de 
rails was gezet, en ook in mijn 
discipline onderwijskunde is nog 
erg veel te doen.

Ton Schmidt
Henny Pel tenburg.

RECTIFICATIE:
In het artikel "Hoe haalt de RL 1984?" uit de vorige Maffius is het woord 
woordje "Hoe" in de titel weggevallen. De redaktie begrijot niet, 
dat komt I
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open brief Maastricht, 18-12-1978.

Open brief aan de voorzitter 
en de leden van de faculteits
raad.

Betreft: het "Maastrichtse onderwijsprincipe", onder het motto: 
"f/e moeten ons n-Let Vevstappen'."

Een slecht (concept) blokboek heeft natuurlijk zijn positieve kant. 
De confrontatie met het concept-blokboek voor het komende blok 2-4 
was voor velen de noodzaak voor nadere bezinning over ons onderwijs
systeem. Het betekende dat een duidelijk standpunt moest worden inge
nomen voordat men kon overgaan tot gedachtenuitwisseling. 
Een gedachtenuitwisseling waarin kritiek en meningsverschillen niet 
te voorkomen zijn.^Ook een gedachteuitwisseling die funktioneel is, 
noodzakelijk niet alleen voor verbetering van het betreffende blok 
maar ook noodzakelijk voor verbetering van ons onderwijssysteem 
in het algemeen.

Over het Maastrichtse onderwijssysteem het volgende:
In onderwijs in het algemeen kan je twee belangrijke aspekten onder
scheiden: het opnemen van kennis en het omgaan met/verwerken van die 
kennis. Deze twee aspekten tesamen hebben dan, als alles goed gaat, 
als resultaat dat de leerling of student tot een bepaald inzicht 
komt.
Als ik naar het Maastrichtse onderwijssysteem kijk, zie ik dat daarin, 
zoals dat gebruikelijk is, lijnen worden gegeven voor het verwerven van 
kennis, zodat aan het einde van de opleiding een student geacht kan 
worden de nodige kennis te bezitten. Maar dan komt het verschil wat 
ik zie tussen "ons" onderwijssysteem en de gangbare, In dit onderwijs
systeem is het omgaan met en het verwerken van die kennis ook iets 
waar bewust bij stilgestaan wordt. Niet alleen door hen die verant
woordelijk zijn voor het onderwijs, maar ook door zij die het onder
wijs volgen. Dat komt met name door de invalshoeken die de docenten 
voor het verwerven van kennis presenteren. Invalshoeken gekenmerkt 
door begrippen als "probleemoriëntatie" en "zelfwerkzaamheid", maar 
ook door woorden als "casus" en "zevensprong". Een en ander zal een 
ieder verbonden aan deze fakulteit (hopelijk ook universiteit) uiter
aard duidelijk zijn.
Invalshoeken ook,die van de student verwachten dat deze de weg naar 
"kennis over" en daarna de weg van "kennis over" naar "inzicht in" 
bewust bewandelt of gaat bewandelen. Het spel van toeval en onvermij
delijkheid wil dan echter dat de student al doende een steeds grotere 
kans loopt zich te realiseren dat hij steeds weer een bepaalde weg 
bewandelt. Het klinkt wat overdreven, maar je zou kunnen zeggen 
dat de student inzicht krijgt in de manier waarop hij, telkens weer, 
tot inzicht komt (nader toegespitst: De student leert de in een situa
tie vernomen informatie, bijv, medische informatie, zo te hanteren 
dat hij of zij tot het nodige inzicht in de situatie kan komen. Hele
maal is het mooi, als, indien nodig, de student dan de mogelijkheid 
bezit, bijv, de medische kennis, om in de probleemsituatie een posi
tieve verandering aan te brengen. We. zijn, geloof ik, langzamerhand 
ook terecht gekomen in de diepere gronden van weer zo'n begrip: 
"attitude-ontwikkeling").

Om even samen te vatten: Het belangrijke "verschil" ligt" m.i. in de 
aan de studenten aangeboden invalshoeken op de te bestuderen onder
werpen, die zowel stimuleren tot het bewust opnemen van kennis, als 
het bewust verwerken daarvan.
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Dit "verschil" heeft natuurlijk wel een bepaalde consequentie.
Een gedeelte van de energie, die meestal gebruikt wordt voor het "op
nemen van kennis" moeten de studenten en docenten gebruiken voor het 
"bewust verkrijgen van kennis over en inzicht in".
Dat is ook de bedoeling want vanuit de gedachte van het Maastrichtse 
onderwijssysteem verwacht men hierdoor een hoger/beter rendement, zo
als ik hiervoor probeerde aan te geven.

Wat is voor mij nu het gevaar?
De medische faculteit met de daaraan verbonden studenten zoekt op de 
"twee benen" die ze heeft (de twee aspekten; het opnemen van kennis en 
het bewust omgaan met/verwerken van die kennis) een evenwicht en denkt 
terecht "op een been kun je niet staan".
De aanwezige energie wordt evenwichtig verdeeld; Verschuif je nu onge
merkt het accent naar bijv, "het opnemen van kennis", dan zaag je tege
lijkertijd een stukje af van het andere "been". De kans op " vallen" 
wordt vooral zonder tijdige reaktie wel groot. Daarmee kun je symboli
seren dat je het verkrijgen van enig inzicht, waarvoor je sterk in je 
schoenen moet staan, verder maar moet vergeten.

Er ontstaat een vacuum dat, naarmate het langer bestaat, de vraag of 
met dit onderwijssysteem "een goed eindprodukt" wordt verkregen steeds 
reëel er maakt;

Ik wil nu even stilstaan bij de discussie die ruime meerderheid van de 
tweede jaarsstudenten m.i. gelukkig en terecht, heeft geopend. Dit 
n.a.v. het gepresenteerde studiemateriaal in het conceptblokboek beho
rende bij het komende blok 2-4. De feiten en details van deze discussie 
kan ik in hun totaal zeker niet uitwerken.
Ik wil in deze brief enkel een stuk daarvan schetsen, om daarmee de 
essentie ervan weer te geven.
Dit fragment heeft als uitgangspunt "Taak IA" (?, zo staat het echt in 
het conceptblokboek zwart op wit). Deze "taak'' kent een "inleiding" van 
vijf pagina"s tekst. Daarna volgen 39 "subtaken" (serie vragen en op
drachten, ruim drie pagina's vullend) en toepasselijk volgt dan een 
kort slotwoord. Deze taak werd gezegd een bijdrage te zijn van onze 
hoogleraar anatomie Jan Drukker.

De kritiek van de studenten-vertegenwoordiging richtte zich voornamen
lijk op de "vorm". Er werd gesteld dat deze "vorm" volledig in strijd 
is met de fundamenten van het ons hier beloofde onderwijssysteem.

De heer Frans Verstappen (blokcoördinator) kon hierop gelukkig meedelen: 
"Jan Drukker zal een paar casusjes maken en toevoegen".

Jaarcoördinator Heinz Rahn merkt in deze diskussie terecht op dat tussen 
het werken met specifieke vragen of casuïstiek als invalshoek "in prin
cipe het verschil ligt tussen de traditionele universiteit en deze".

Later zegt de heer Frans Verstappen: "De inleiding van deze taak geeft 
een algemeen inzicht in de bewegingsleer en is daarom een geïntegreerd 
onderdeel van deze taak". (Het verkrijgen van algemeen inzicht na het 
lezen van vijf pagina's lijkt mij persoonlijk alleen voor genieën weg
gelegd).
Als de discussie nog geruime tijd doorgang heeft gevonden, hakt de 
heer Frans Verstappen (blokcoördinator) de knoop door: "Dan maak je 
de taak niet, ik zit er niet mee;".
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Nadat nog andere zaken besproken werden, sluit de heer Verstappen van 
zijn kant de discussie: "We moeten artsen maken en daarmee uiti". ' 
Later licht hij dit nader toe: "het eerste doel is dat we artsen maken, 
de wijze waarop is punt twee. Soms weet de inhoudsdeskundige een bete
re methode dan de dogmatische probleemgeoriënteerde van deze fakulteit".

Dit beeld zal stellig eenzijdig bevonden worden; het geeft echter wel 
weer waar ik me bezorgd over maak. Zoals de heer Verstappen op zijn 
manier aanstipt, is het ook m.i. de taak van de Medische Faculteit 
Maastricht om zorg te dragen voor het opleiden van volwaardige artsen. 
Vanuit deze verantwoordelijkheid is de keuze gemaakt voor een bepaalde 
onderwijsmethode, met de verv/achting dat daarmee de best mogelijke 
resultaten te bereiken zijn. Dit is een hypothese waarvan een defini
tieve toetsing alleen mogelijk is aan de hand van het eindresultaat 
van deze opleiding: "de Maastrichtse arts".
Zoals ik hiervoor aangaf is het heel goed mogelijk dat door ongecoör
dineerde verschuivingen van het accent naar één van beide "benen" 
van ons onderwijssysteem, een vacuum ontstaat dat het falen van ons 
onderwijsexperiment voorspelbaar maakt. Dat kunnen grote verschuivingen 
zijn, maar ook heel kleine. Hele blokboeken , maar ook een enkele 
pagina, een enkele spreuk maar ook een heel college.

De concrete problematiek van het komende blok 2-4 is de druppel die 
me deze brief doet schrijven. Het schijnt ook mij toe, dat we hier te 
maken hebben met een essentieel andere aanpak van studeren. Mede daar
door zet ik een vraagteken bij het inzicht in en het enthousiasme voor 
het Maastrichts onderwijssysteem van de betreffende planningsgroep. 
Verder vind ik een uitlating als "Dan maak je die taak niet,i ik zit er 
niet mee!" misschien wel reëel, maar ook dan geen uiting geven aan 
de juiste betrokkenheid van de desbetreffende blokcoördinator.

Natuurlijk schrijf ik zo'n lang verhaal met een bepaald doel voor ogen. 
Ik denk dat studenten gemotiveerd voor en door het onderwijssysteem al
daar, aan de faculteit der geneeskunde in Maastricht komen te stude- 
>"60, het recht hebben het bestuur van die faculteit over dat
onderwijssysteem aan te spreken.
Aan te spreken met vragen over kleine stukjes van de opleiding, bijv, 
problemen met een blokboek. Maar ook met vragen over de opleiding in 
zijn geheel.

Over het in deze brief genoemde blok 2-4 maak ik me langzamerhand niet 
zoveel zorgen meer. Ik heb het volste vertrouwen in de diskussie die 
de tweede jaarsgroep op dit moment aanzwengelt. De zaken worden al vrij 
duidelijk gesteld en ik spreek dan ook de verwachting uit dat, zeker 
met enige aktiviteit van uw kant het blok 2-4 volgend jaar wel op z'n 
pootjes terecht zal komen.

De vragen over de opleiding in z'n algemeen laten zich niet zo moeilijk 
raden, zoals ik deze brief begon, heeft een slecht (concept) blokboek 
z'n positieve kant. Maar er is zeker ook een negatieve kant!
Hoe is het mogelijk dat een dergelijk concept-blokboek op tafel komt? 
Als dat mogelijk is, hoe zit het dan met de "enkele pagina's" en de 
"enkele spreuken"? Hoever zijn we van de college's verwijderd?
Kortom: hoe staat het met ons onderwijssysteem?

Met een bezorgde groet. 
Wouter van Deenen (student).

C.C.
-planningsgroep 2-4 (78/79) -M.S.O.
- kerngroep 2e jaar "blok 2-4" -Maffius
-J.O.C. 2
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1. "Mijn stuk was bedoeld om een diskussie op gang te brengen. Ik 

hoop daarom, dat vooral anderen eens hun opinie naar voren zul
len brengen."

Aldus Aart Resoort in Maffius no. 11 (december 1978) in een na

schrift op drie artikelen, waarin een aantal anderen althans reeds 
een poging dééd om "eens hun opinie naar voren" te brengen

Doelpunt, zal een spontane lezer wellicht als scheidsrechter roe

pen: korter en daardoor vooral beter kan moeilijk onder woorden 
worden gebracht, dat diegenen van die anderen die al "eens hun 
opinie naar voren" hadden gebracht, dus géén opinie hadden. Klaar.

Tja, maar de vraag is, of de man die dit zo boud beweert, zich 

niet in buitenspelpositie bevond toen hij scoorde. Hij stond even 
tevoren immers uitdrukkelijk te verzekeren op de inhoud van be
doelde stukken uit tijdgebrek niet te kunnen ingaanl Althans nog 
niet. De naschrijver mag toch zeker eerst de tijd krijgen om ze 
te lezen?

2. Waarschijnlijk uit bezorgdheid dat wij de verzekering vergeten wa

ren dat na die leespauze nog wat komen gaat en dat wij als gevolg 
hiervan te snel en ten'onrechte een doelpunt zouden kunnen toeken

nen, wordt in de slotzin van even genoemd in tijdnood gebaard na
schrift nog eens expliciet gesteld: "In het volgend nummer van dit 
blad hoop ik het goede voorbeeld te geven, door in te gaan op de 
ingekomen reakties en mijn eigen opvattingen te verduidelijken."

Dat is dan wel geen doelpunt, -- kan men de spontane lezer van zo 

even horen mompelen —, maar het is toch wel een mooie schijnbewe
ging om in zo weinig woorden twee keiharde bekentenissen stiekem 
te kunnen wegmoffelen. Te weten: 1) met het vorige stuk was het de 
voorloper van de naschrijver kennelijk nog niet gelukt een goed 



voorbeeld te geven; geen wonder, want 2) de daarin weergegeven op
vattingen waren -- naar eigen inzicht — ook allesbehalve duide
lijk . 0 zo .

Maar het is weer de vraag, of bij deze bewondering van het tech
nisch kunnen toch niet een geniepige overtreding over het hoofd 
werd gezien. De gepasseerde tegenstander ligt niet voor niets van 
pijn te kronkelen op de grasmat, total loss, want door een geraf
fineerde kopstoot van zijn opinie beroofd.
Algehele uitschakeling is nu verder nog maar een peuleschil. Dat 
wel.

♦

3. Boven is onder 1 reeds aangegeven wat nu eigenlijk het doel is, 
dat met het vorige stuk al zo hartstochtelijk werd nagejaagd. 
Het staat echter nog veel duidelijker op een andere plaats van het 
naschrift. De voorloper heeft bewust een "nogal provocerend stuk" 
geschreven, "in de hoop dat dat tenminste eindelijk een diskussie 
in dit blad op gang zou brengen over de vraag, wat wij nou eigen
lijk willen met de medische fakulteit, en vooral ook: wat wij ei
genlijk willen met de instelling in zijn geheel."

Oei, wat een draaibal is dat! Wat een effect! Je hoort ons lezertje 
bijna kraaien van genot.

Achter mekaar staan dan ook een stuk of drie jongens — die met 
zonder opinie op het verkeerde been, met alle gevolgen van dien. 
Ze komen in het stuk niet meer voor en worden door het meedogenlo
ze publiek nog hartelijk uitgelachen ook.
Hoe krijg je 't klaar?!

0 maar dat is heel simpel, als je tenminste van klasse bent-. Zo te 
zeggen een klasse apart. Kijk, dan doet zo'n andere jongen wel zijn 
stinkende best om er óók wat van te maken. Maar — zie je — hij 
heeft een "manier van denken", die ........ een belemmering vormt om
serieus te kunnen reageren. Bij voorbaat klaar.
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Mag hij die in het gelukkig bezit is van die andere "manier van 
denken" dan niet terecht met de borst vooruit en het hoofd in de 
nek over het veld lopen? Nou? Die zal je nog wel wat méér laten 
zien!

4-. Je kunt aan het smoel vande lezer merken, dat die inderdaad nog 
wat ziet aankomen ........

Is me daar zo'n opinieloze, zo een met die geremde manier van 
denken, onnozel genoeg te beweren dat hij zich in zijn reactie 
".......... niet wil bezighouden met het beledigende karakter van een
aantal uitlatingen van Resoort." Een universiteitskrant als Maf
fius lijkt hem daarvoor minder geschikt. Wat? -- is het antwoord — 
minder geschikt? Wat zeg je me nou? "Een universiteitskrant als 
Maffius lijkt mij daarvoor juist wèl geschikt"!

Zo is dat. Weg met die kinderachtige redactionele gele en rooje 
kaarten. Vrij spel voor alle smeerpijpen en vui1 spuiters. En te

rugspuiten maar. Wat kan het je schelen?! Maak Maffius toch 
Mafkicker ................

5. Naschrift

Er is geen gelegenheid geweest wegens tijdgebrek om deze reactie 
tijdig voor te leggen aan de eerste naschrijver, ten einde hem in 
de gelegenheid te stellen om nogmaals na te schrijven wanneer een 
of andere reden -- welke dan ook -- hem daartoe zou nopen. Mocht 
het echter zo zijn, dat het naschrijven hem opnieuw in kennelijke 
verlegenheid brengt, omdat hij vooralsnog — uiteraard als gevolg 
van de haast — wederom niets zinnigs te zeggen heeft, dan zal het 
hem niet euvel worden geduid wanneer de lezer voorlopig even met 

rust wordt gelaten. Ook buiten échte universiteiten komt men nog 
wel eens volwassen stervelingen tegen, die geacht kunnen worden 
zelf te kunnen oordelen over wat hun wordt voorgeschoteld door wat 

voor soort denkertjes dan ook. Zélfs in die bewaarschool daar ergens 
in het diepe, voormalig donkere zuiden onzes lands.

Mc White.
(Ze persoon aohter deze 
pseudoniem is bij de 
redaktie bekend.
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van doktersschool tot universiteit

In Maffius van november 1978 
schreef ik onder de titel 
"Een universiteit in Maastricht" 
een artikel, waarin ik mijn on
genoegen kenbaar maakte over de 
trage ontwikkeling van onze uni
versiteit. In het december
nummer verschenen een 3-tal, 
nogal boze, reakties, en zoals 
ik in het naschrift daarbij al 
aankondigde, wil ik thans nader 
ingaan op die stukken en mijn 
eigen opvattingen nader verdui
delijken.
Eén kanttekening is daarbij van 
belang.
Nadat mijn stuk in Maffius ver
schenen was, kreeg ik mondeling 
nogal wat reakties. Een enkele 
reaktie was afwijzend, maar de 
anderen waren instemmend. Op
vallend daarbij was, dat er 
nogal wat instemmende reakties 
kwamen van mensen buiten de uni
versiteit (dit laatste zou met 
name een Tans eens te denken 
moeten geven). Drie afwijzende 
reakties werden in het vorige 
nummer van Maffius geplaatst; 
uit het bovenstaande moge blij
ken, dat hun opvattingen in 
ieder geval niet representa
tief zijn voor wat er binnen 
- en buiten - de RL leeft.

EEN UNIVERSITEIT

Het lijkt me nuttig, om aller
eerst nogmaals aan te geven wél
ke bezwaren ik heb tegen de hui
dige gang van zaken. Die be
zwaren zijn drieërlei;
1. het overgrote deel van de 
studenten en medewerkers is vol
ledig gefixeerd op de medische 
fakulteit; 2. iedere twig fel 
aan het allêénzaligmakend karak
ter van het onderwijssysteem 
van de medische fakulteit wordt 

door velen opgevat als verraad 
aan de goede zaak; 3. de twee 
hierboven genoemde faktoren vor
men een grote belemmering om se
rieus na te denken over de verdere 
uitbouw van de RL.

Ik wil deze 3 stellingen hieronder 
kort toelichten.
ad 1. Wie de moeite neemt om de af
gelopen jaargangen van dit blad en 
van de bulletins van de dienst Voor
lichting door te nemen, kan duide
lijk vaststellen, hoezeer de gedach
ten van schrijvers in dit blad en 
van bestuurders voornamelijk draaien 
om alle besognes van de medische fa
kulteit. Dit is overigens zeer be
grijpelijk (en ik onderschat aller
minst de moeilijkheden waarmee de 
medische fakulteit te kampen heeft 
- trefwoorden als "Amadal'\ "aoa- 
dermisering"3 "Se en 6e studiejaar" 
zeggen al genoeg), maar het gevaar 
van in een kringetje ronddraaien 
wordt er bepaald niet kleiner op. 
Volgens Peter Bouhuys" .... lijkt
het wat vreemdj wanneer men van ieder 
binnen deze instelling zou eisen, 
dat hij zioh naast zijn eigenlijke 
werk met de uitbouw van deze instel
ling zou bezighouden".
Zó letterlijk eis ik dat ook niet, 
maar wat ik wél verwacht is tenminste 
de bereidheid om af en toe eens na te 
denken over wat er naëst de medische 
fakulteit aan andere fakulteiten of 
studierichtingen zou kunnen worden 
opgezet. Zolang dat niet gebeurd, 
blijft de vicieuze cirkel van ge
brek aan afstand nemen, gebrek aan 
kritische zin en een weigering om 
verder over uitbouw na te denken op 
een fatale manier gesloten.

Jos Boesten stelt met zoveel woorden 
in zijn reaktie, dat de sterke fixa
tie op de medische fakulteit eigen
lijk alleen maar moet worden toege- 
juichd.
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Nu, dat is zijn goed recht, 
maar dat is dan tevens wél 
het punt, waarop onze wegen 
volledig scheiden.

Tans gaat in zijn reaktie 
uitvoerig in op de voorge
schiedenis van de medische 
fakulteit, en het streven 
van de konunissie-voorberei- 
ding-MFM naar zowel een uni
versiteit met méér dan alleen 
een medische fakulteit als 
naar een medische opleiding 
met méér daarin dan alleen de 
technisch-medische vakken. 
Die zaken waren en zijn mij 
bekend - en ik waardeer ze 
ook ten zeerste-, maar mijn 
bedenkingen waren vooral ge
richt op een manier van denken 
die in het hier-en-nu maar al 
te veel kan worden gesigna
leerd. Daarnaast is het aller
minst een uitgemaakte zaak, 
dat in het verleden getrokken 
lijnen ook in de toekomst zon
der meer kunnen en moeten wor
den doorgetrokken (ik kom daar 
verder in dit artikel op terug).

ad 2. Jos Boesten is het dui
delijkst in zijn reaktie als 
hij stelt, dat de door mij ge
wraakte houding van wie-niet- 
voor-ons-is-is-tegen-ons 
"...sen torjisahe gevolg trek
king is uit de principiële 
stelling?zcijne die we gekozen 
hebben". Ik ga hier maar niet 
een .scholastieke diskussie 
aan over de betekenis van het 
woord "logisch". Wèl lijkt het 
me nuttig, om nogmaals aan te 
geven dat mijn bezwaren zich 
niet richten tegen het onder
wijssysteem van de medische 
fakulteit, maar tegen het niet 
dulden van enige twijfel over 
het alléén-zaligmakende karak
ter daarvan. Peter Bouhuys 
schrijft, dat ih de praktijk 
een nogal gemêleerde groep 
mensen is ontstaan met minder 

monomane opvattingen dan ik 
suggereerde. Dat is mogelijk 
- ik ken niet alle 400 mede
werkers bij naam en toenaam -, 
maar onder de smaakmakers en 
"opninie-leiders" zijn in ieder 
geval de principien-reiters sterk 
in de meerderheid - ik verwijs 
daarvoor nogmaals naar de voorbeel
den die ik in mijn eerdere stuk 
noemde.

ad 3. Ik blijf erbij dat de twee 
bovenstaande faktoren aen sterke 
belemmering vormen om verder na 
te denken over de uitbouw va.n de 
RL. De reakties van de 3 inzen
ders hebben mij verder in die 
overtuiging gesterkt, omdat ze 
zich alle drie voor een groot 
deel bezighouden met al hetgeen 
tot nu toe is tot stand gekomen. 
Tans gaat zelfs zo ver door te 
stellen dat ".....het hele ge
hakketak over de remmende werking 
van een al óf niet vermeende 
fixatie.............niet meer zou kun
nen zifn dan een storm in een glas 
water".
Ik help het hem hopen. Het zou 
alleen wat jammer zijn, als wij 
later moeten vaststellen, dat al
leen door psychologische belem
meringen de uitbouw nodeloos is 
vertraagd. Het glas water zou dan 
toch wel eens wat zwaar op de maag 
kunnen liggen.

HET ONDERWIJSSYSTEEM

Op het moment, dat dit nummer van 
Maffius verschijnt, heeft de oud
ste lichting van onze medische 
studenten er 4 jaar en 5 maanden 
van de studie opzitten. Over 1 tot 
Ih jaar zal blijken, of het expe
riment van de medische fakulteit 
succesvol kan worden genoemd of 
niet. Ik ga hier verder niet spe
culeren over het antwoord op die 
vraag, noch over de faktoren die 
het succes kunnen maken of breken. 
Wèl lijkt het me nuttig om vast te 
stellen, dat de onderwijsopzet



van de medische fakulteit 
vooralsnog een experiment 
is, en dat daarom enige 
terughoudendheid zou moeten 
worden betracht bij het van 
toepassing verklaren van 
dit systeem op andere stu
dierichtingen of opleidingen. 
Maar voor sommigen is het 
experiment kennelijk al ge
slaagd vóór goed en wel de 
eerste lichting studenten 
is afgeleverd. Sterker nog: 
het systeem is zó succesvol, 
dat het ook moet worden toe
gepast op al het andere dat 
hier ooit nog eens van start 
gaat, te beginnen met de 
"sociale gezondheidskunde" 
binnen de Algemene Fakulteit. 
Zo wordt in bijlage 3 van het 
ontwikkelingsplan van de Al
gemene Fakulteit (onder punt 
3.5: onderwijskundige uit
gangspunten) weer eens braaf 
de grammofoonplaat afgedraaid 
met de refreinen, die de trou
we luisteraar al uit de me
dische fakulteit bekend zijn. 
Voor de eerder gesignaleerde 
gelovigen geldt kennelijk, 
dat ".... wij zolang er nie
mand uit het hiemojTiaaZs op 
de aarde terugkeert weZ zuZ- 
Zen aangewezen bZijven op 
datgenej wat het KerkeZijk 
Gezag ons op basis van de 
studies van zijn godsgeZeer- 
den te geZoven voorhoudt". 
(blad St.Lambertus Parochie 
7 december 1978, no. 22). 
Ik gun ook de gelovigen het 
hunne. Maar sceptici zoals 
ik zien toch wel graag éérst 
konkrete resultaten, voordat 
één bepaald systeem onaan
tastbaar wordt verklaard. 
Uit het voorgaande zal dui
delijk zijn, dat ik het met 
het kritiekloos overplaatsen 
van een bepaald onderwijs
systeem volstrekt oneens ben.

Maar bovendien worden de mo
gelijkheden tot uitbouw van 
onze instelling door zo'n op
vatting nodeloos tegengewerkt. 
Niet alle studierichtingen of 
opleidingen zijn immers geschikt 
voor de onderwijskundige princi
pes zoals die binnen de medische 
fakulteit worden gehanteerd. 
Vandaar dan ook dat ik mij in 
mijn eerdere artikel sterk ver
zette tegen de opvatting om de 
basisfilosofie van de medische 
fakulteit rücksichtlos van toe
passing te verklaren op de ge
hele universiteit. Er is boven
dien nog een andere reden, om 
terughoudend te zijn met zo'n 
maatregel: instellingen als de 
Vrije Universiteit, de Katho
lieke Hogeschool Tilburg en de 
Katholieke Universiteit Nijmegen 
zijn bezig om zich langzaam te 
ontworstelen aan een bepaalde 
"basisfilosofie", en wie heeft 
gezien, met hoeveel pijn en moei
te zo'n proces gepaard gaat, zou 
zich wel drie keer moeten be
denken voordat hij of zij hier in 
Maastricht aan een r-ijks-univer- 
siteit de klok 50 jaar terugzet.

BUITENWERELD

Er zijn dus, al met al, de nodige 
redenen voor enige nuchterheid en 
bescheidenheid voordat het onder
wijssysteem van onze medische fa
kulteit tot alléénzaligmakend sys
teem wordt verheven. Maar de be
langrijkste overweging daarbij is, 
dat de RL onderdeel uitmaakt van 
"academisch Nederland", i.c.: de 
instellingen van wetenschappelijk 
onderwijs in den lande, en dat onze 
instelling - of ze dat nu leuk vindt 
of niet - rekening zal moeten hou
den met die buitenwereld. Ongetwij
feld vinden de "gelovigen" binnen 
onze instelling hun tegenpool bij 
degenen in de medische zusterfakul- 
teiten, voor wie het Maastrichts
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experiment bij voorbaat al is 
mislukt. Maar tussen die twee 
uitersten bevindt zich een 
groot aantal sceptici, die de 
Maastrichtse medische oplei
ding best "het voordeel van 
de twijfel" gunnen, maar echt 
niet meteen door de knieën 
gaan bij het vallen van wat 
trefwoorden als "probleem- 
oriëntatie", "voortgangs- 
evaluatie", enz. Vandaar dat 
ik in mijn vorige artikel het 
boekje over het tutorensys- 
teem van Henk Schmidt en 
Peter Bouhuys op de korrel 
nam; buitenshuis wordt zo'n 
werkje schouderophalend als 
propaganda terzijde gelegd, 
(ik wil aannemen, dat - zo
als Peter Bouhuys schrijft - 
het boekje een onderdeel 
uitmaakt van een 3-daagse 
kursus Probleemgeoriënteerd 
Onderwijs (zo'n 3-daagse ses
sie in een afgelegen kasteel
tje roept bij mij voorname
lijk associaties op met het 
Simplistisch Verbond, maar 
enfin) en dat daarbij zeker 
niet wordt geindoktrineerd, 
maar mijn kritiek richtte 
zich niet op die kursus, 
maar op het boekje-sec) . 
Uit het voorgaande volgt, 
dat tenminste de "public
relations" van onze instel
ling naar de zuster-instel- 
lingen aanmerkelijk dient te 
worden verbeterd - waarbij 
uiteraard "voorlichting" 
iets anders is dan "propa
ganda".

UITBOUW

Tans verwijt mij in de inlei
ding van zijn reaktie dat ik 
"...meev dan 5 bladzijden no
dig heb om ovev iets te schrij
ven waarmee hij het niets sens

VS (dat moet zijn: niet eens is, 
meester Tansl) en ziah dan met 
een paar niets—zeggende opmer
kingen af maakt van de vraag wat 
hij dan terzake wel wil". 
Nu, mijn artikel was er vooral 
op gericht om de "neiging tot 
verstarring en navelstaren" te 
signaleren, en minder om een vol
ledig uitgewerkt plan tot uit
bouw aan de lezer voor te leggen. 
Ik wil bij gelegenheid best eens 
zo'n stuk schrijven - al blijf ik 
erbij, dat vooral anderen zich nu 
ni33.x’ sens moeten laten horen — f 
maar in dit artikel wil ik vooral 
enkele faktoren rond de m' tbcuw 
aan de orde stellen.

Waarom is de RL op dit moment in 
feite nog een hogere dokterschool, 
maar dient onze instelling naar 
mijn stellige overtuiging uit te 
groeien tot een echte universiteit? 
In mijn eerste artikel heb ik al 
de voornaamste overweging aange
geven, dat alleen door uitbouw de 
eenzijdige fixatie op de medische 
fakulteit met alle beperkingen 
vandien wordt doorbroken. Maar er 
zijn nog andere redenen.
Allereerst is daar de overweging 
van "spreiding van wetenschappe
lijk onderwijs", een overweging 
die naar mijn mening verder voor 
zichzelf spreekt.
Maar bovendien heeft zulke uitbouw 
alles te maken met de rol, die aan 
de universiteit wordt toebedacht als 
"vliegwiel voor de regio", in de 
diskussies van de bijzondere Kamer- 
kommissie voor de Perspektievennota 
is die rol — terecht — benadrukt, 
zonder dat daarbij precies werd 
aangegeven wat daaronder precies 
moet worden verstaan. Vermoedelijk 
wordt daarbij het meest gedacht aan 
de direktie — en afgeleide werkgele
genheid (:nieuwbouw!).
Maar naar mijn mening ligt de funk- 
tie van "vliegwiel" vooral in het
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niet-materiële viak. Ik 
denk daarbij niet alleen 
aan de maatschappelijke 
dienstverlening, maar 
vooral aan impulsen die 
de universiteit aan de 
regio kan leveren in de . 
sociaal-kulturele sektor 
Zoiets zal alleen moge
lijk zijn, wanneer én de 
medewerkers van de RL 
minder eng-hartig zijn 
gefixeerd op de gezond
heid en de gezondheids
zorg met alles d'r op 
en d’r aan, én wanneer 
er mensen worden afge
leverd die wat verder kun
nen kijken dan alleen het 
medische wereldje.

Tans heeft gelijk als hij 
stelt, dat de opleiding 
er vanaf het begin af aan 
op is gericht om de stu
denten méér bij te brengen 
dan alleen de medisch- 
technische kennis, maar 
voor mij is die opzet 
niet meer dan een mini
mum. Peter Bouhuys sig
naleert een inkonsisten- 
tie in mijn betoog door 
erop te wijzen, dat ook 
elders de aanwezigheid 
van ëndere fakulteiten 
niet heeft geresulteerd 
in blikverruiming van de 
medische studenten. Dat 
is op zichzelf juist, 
maar anders dan hij meen 
ik, dat wat elders niet 
is gelukt nog geen reden 
is om hier het streven 
naar het aantrekken van 
andere studierichtingen 
maar na te laten.

*bij gebrek aan tijd en 
ruimte ga ik op dit on
derwerp hier niet verder 
in.

Voor sléchte lezers; ik bepleit 
niet een uitgroei van de RL naar 
een instelling met 7 fakulteiten 
en tenminste 20.000 studenten. Ik 
bepleit wél een uitgroei naar een 
'Oevsaheidenheid in studierichtingen 
omdat alléén dén naar mijn stellige 
overtuiging met recht en reden van 
een un'i.vevsiteit kan worden gespro
ken.
Aan dat laatste wordt hard gewerkt, 
zullen veel lezers uitroepen. Toch 
moet ik zeer tot mijn spijt konsta
teren, dat er vanaf het moment dat 
in de Universiteitsraad de beslis
sing over het instellen van werk
groepen voor de uitbouw werd ge
nomen (: december 1977), kostbare 
tijd verloren is gegaan, waarin 
erg weinig is gebeurd. Zéker, er 
liggen nu wat plannen voor verdere 
uitbouw, al zijn ze nog nauwelijks 
uitgewerkt. Bovendien zijn die plan
nen door een kleine groep van mensen 
van binnen de RL opgesteld, waardoor 
- laat ik me voorzichtig uitdrukken - 
de kans op het betrekken van andere 
onderwijskundige opvattingen dan de 
thans vigerende bepaald niet is 
vergroot.
(Tans beschuldigt mij van”kwaadaar- 
digheid", omdat ik stelde dat de RL 
de verdere plannen voor uitbouw in 
kleine kring uitwerkt; hij ontze- 
nuw(fedat door erop te wijzen, dat 
én de plannen voor de medische fa- 
kulteit én die voor de algemene 
fakulteit door externe kommissies 
zijn ontworpen, respectievelijk 
besproken. Dat is op zichzelf juist, 
maar mijn verwijten hadden niet be
trekking op het verleden, maar op 
de huidige situatie. Of de term 
"kwaadaardig" van toepassing is op 
mijn konstatering, dat de meest re
cente plannen zonder enige invloed 
van buitenaf zijn tot stand gekomen, 
laat ik maar ter beoordeling van de 
lezer).



TENSLOTTE

Er is bij het streven naar 
uitbouw nog één faktor, die 
zeker moet worden gesigna
leerd.
In het laatste gedeelte van 
zijn reaktie stelt Peter Bou- 
huys, dat ondergetekende 
weinig begrijpt van de ont
wikkelingen die in Nederland 
op het gebied van het Hoger 
Onderwijs aan de gang zijn". 
Hij illustreert zijn opvat
tingen met wat voorbeelden, 
waaruit zou blijken dat er 
bepaalde, onherroepelijke ont
wikkelingen aan de gang zijn, 
waarop de RL dient in te spe
len.
Ook Tans heeft er bij gelegen
heid op gewezen, dat er overal 
op dit ondermaanse Grote Dingen 
aan de gang zijn:"Ve als 
(bmmissis Voorbereiding snel 
tot de overtuiging gekomen^ dat 
de beslissing over de vestiging 
van een nieuwe universiteit op 
een nogal oruoiaal moment heeft 
plaats gevonden, zowel in de 
ontwikkeling van ons land als 
van de wereld in zijn totali
teit. De hele wereld is op zoek 
naar nieuwe normen en nieuwe 
vormen,” 
(Maffius, jan.1978, vraagge
sprek door Hans Hagen,p.19). 
Dat is inderdaad niet niks. 
Maar, alweer, een scepticus 
als ik wil er wèl aan herin
neren, dat zo'n opvatting be
kend staat als het Histori
cisme, een stroming die er 
kort gezegd vanuit gaat, dat 
de Geschiedenis z'n eigen Loop 
heeft, evenals de Ontwikkeling 
der Mensheid, waarbij wij ster
velingen weinig anders kunnen 
doen dan afwachten wat de His
torie voor ons in petto heeft. 
Het ligt bij zo'n opvatting 
voor de hand, dat Peter Bouhuys 
mijn meningen probeert af te 
doen als die van een onnozele 
sukkel, die het allemaal-niet- 
2o-precies-begrijpt.

Het zal de lezer duidelijk zijn, 
dat ik bovenstaande opvatting 
volstrekt afwijs. Zeker - zoals 
ik eerder schreef moeten wij ook 
bij verdere uitbouw rekening 
houden met de rest van het weten
schappelijk onderwijs, maar"reke— 
ning houden met" is iets anders 
dan "zich laten bepalen dóór"'. 
Wanneer b.v. gekozen zou worden 
voor verdergaande samenwerking 
met HBO in de (para-)medische 
sektor, is dat niet iets dat ons 
door de Historie wordt opgedrongen 
maar een keuze, die wij zélf be
wust maken.

Ik maak er géén geheim van, dat ik 
de ontwikkeling van de RL graag zie 
gaan in de richting van een vol
waardige instelling van wetenschap
pelijk onderwijs i.p.v. in de rich
ting van "goedbedoelde vaagheden". 
Tans schrijft, dat hij niet weet of 
wij dan uiteindelijk uitkomen bij 
een "volwaardige, volwassen en se
rieuze universiteit in Maastricht". 
Ik weet wèl, dat er in ieder geval 
in Limburg sterk de wens leeft om 
daar terecht te komen. Zo stond in 
hetzelfde nummer van Maffius waarin 
mijn oorspronkelijke artikel ver
scheen^ een stuk opgenomen, waarin 
een 4-ral linkse politieke partijen 
aandrongen ".....op korte termijn 
voor Limburg een volwaardige Vni- 
versiteit". Die bijeenkomst stond 
onder voorzitterschap van dr.Tans. 
Welnu, laten wij die opvatting zoals 
die in Limburg van links tot rechts 
leeft, in ieder geval au serieux 
nemen.
En laten wij er daarom in dit blad 
verder over diskussiëren.
Op niveau, dat spreekt.

Aart Resoort
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Medisch onderwijs in Nederland: Maastricht moet !

"De ervaring en beleving van het 
medisch onderwijs door de stu
denten zelf" werd tijdens deze 
dag uitgewerkt middels een video
band, waarin een zestal Utrecht
se studenten aan het woord kwa
men, een "persoonlijk document" 
van Henk de Vries, student aan 
de Vrije Universiteit, een drie
tal inleiders uit Utrecht, Gro
ningen en Rotterdam, die als 
medisch psycholoog in spe of 
als studentendecaan enig inzicht 
hadden in de problemen van me
dische studenten met hun on
derwijs verworven en een twee
tal uitleiders van wie de rela
tie met "studenten zelf" duis
ter was, die in het algemeen 
weinig aan het voorafgaande 
konden toevoegen. Exclusief 
de videoband waren er al met al 
zeven sprekers, hetgeen er he
laas toe leidde dat snel door 
discussies heengejasd moest wor
den en vele belangwekkende on
derwerpen oppervlakkig aange
stipt konden worden.

De Utrechtse studenten vertel
den over hun emotionele bele
venissen tijdens de studie. 
Bij uitstek het gedoe in de 
snijzaal en de kliniek bleek 
hen erg aangegrepen te hebben. 
De confrontatie met ziek zijn, 
sterven en dood en meer nog de 
ongevoelige, objectiverende 
benaderingswijze van artsen 
en assistenten ten opzichte van 
levende en dode mensen brachten 
hen ernstig in twijfel omtrent 
de verenigbaarheid van hun mo
tieven om arts te worden (het 
helpen, genezen van zieken) en 
het beeld van de arts wat hun 
daar voor ogen werd gesteld. 
Als meest schrijnende voorbeel
den werden naar voren gehaald de 
assistent in de snijzaal, die 
ontspannen met zijn elleboog 
op het aangezicht van een ge
storvene leunende^ het betitelen 
van de hals als een jofel snij- 
gebiedje, de rondgang langs de 
bedden waarin geen patiënten 
-mensen dus- lagen, maar ziek- 

17 november j.l. hield de Neder
landse Vereniging voor Medisch 
Onderwijs een studiedag met als 
onderwerp: "de medische studie 
nezien vanuit de student".
On deze dag werd beoogd de vraag: 
"of er redenen zijn om het medisch 
onderwijs meer dan tot nu toe ge
bruikelijk te richten on de erva
ringen van de studenten in het on
derwijs?" te beantwoorden op basis 
van "de ervaring en beleving van 
het onderwijs door de studenten 
zelf".
Onder de ruim 200 aanv/ezigen be
vond zich Kees Schröer.
Het verslag is van zijn hand.

tes of, pathologische verschijn
selen, hetgeen non al eens ertoe 
leidde, dat de patiënt in staat 
van emotionele ontreddering 
aan zijn lot werd overnelaten.

In het "persoonlijk document" van 
Henk de Vries gebaseerd on zowel 
zijn eigen ervaringen als stu
dent alsook observaties als stu
dentactivist- hulpverlener kwamen 
een viiftal belangrijke punten 
van kritiek telkens naar voren. 
Niet aanpak van oezondheidspro- 
blemen, maar feitenkennis van ba
sisvakken zonder enig intenratief 
kader werd in de jaren voor het 
co-assistentschap als leerdoel 
voorgeschoteld.
Oe relevantie van de studiepakket
ten werd niet ervaren, slechts 
ten behoeve van de tentamenhor- 
deloon geconsumeerd; daarenboven 
lag de nadruk eenzijdig op na
tuurwetenschappelijke basisvakken 
met als nevolg dat kennis van fy
sica als geschiktheidsnroef gold 
voor artsen. Voorts bleek' ook voor 
hen de confrontatie met dode li
chamen in de snijzalen een aangrij
pend evenement. Veel studenten 
knapten daar op af. De begeleiding 
was heel invoelend: "je moet je 
emoties leren onderdrukken, later 
moet je in levende wezens snijden" 
was al wat de assistenten de nieuw
komers mee te geven hadden.



De gevoelsarmoede van opleiders- 
zijde keerde terug bij de natiën
tendemonstraties m.n. tijdens de 
psychiatriecol1ege's, waarbij 
de patiënten gereduceerd werden 
tot leerobjecten. Ook werd door 
Henk de Vries de attitudevorming 
gehekeld. Er wordt tijdens de 
co-assistenschappen totaal geen 
aandacht besteed aan "stress- 
factoren", aan "ps.ycho-sociale 
aspecten" aan zowel de patiënt 
als aan de arts zelf, er wordt 
in de arbeidsorganisatie een 
strakke hiearchie opgebouwd, 
emoties worden onderdrukt, hoe 
om te gaan met problemen die zich 
aan de patiënten voordoen, is 
nooit geleerd. Als verpleeghulp 
had hij ervaren hoe sterk de 
emotionele belasting kan zijn 
bij een patiënt-gerichte werk
wijze, waarbij dan blijkt, dat 
de patiënt zijn helper hielp er 
niet onderdoor te gaanl Tenslot
te werd de slechte aansluiting 
tussen theoretisch (eerste vier 
jaren) en praktisch (co-assis- 
tenschappen) onderwijs becriti- 
seerd. Het klinisch denkmodel 
bleek geheel nieuw, anders dan 
het fysiologisch, onvoorbereid 
was de actieve confrontatie met 
patiënten, geen taakomschrij
ving bekend, onzekerheid was er 
t.a.v. rechten, er was een slech
te opvang, geen feedback van op
leiders op eigen onderzoek en 
anamnese, de beoordeling ongezien 
en een taboe op alles was maar 
naar kritiek zweemt. Ziedaar de 
pakkende ingrediënten waarmee 
onze vermoeide tentamenhordelo- 
pers over de modder-sloot van 
twee jaar kliniek naar de finish- 
vlag basisarts moeten springen. 
Het moet gezegd worden, dat door 
spreker ook een paar positieve 
aspekten naar voren werden ge
bracht; de boeiende practica, 
de wijze waarop studenten elkaar 
soms opvingen. Achteraf werden 
de ervaringen in de kliniek die 
een schrikbeeld van het toekom
stig bestaan als arts opriepen 
aanzienlijk gerelativeerd na 
een jaar huisartsenstage.

Na Henk de Vries gaf Hans v.d. 
Molen nog eenspuntsgewijs aan wat 
er schortte aan de medische oplei- 
din. In Utrecht in de preklini
sche fase was dat: 
het aanbod versnipperde kennis van 
basisvakken en medische subdiscip
lines zonder enig integratief 
kader, de geringe motivatie onder 
klinische docenten om onderwijsta
ken te verrichten, het ontbreken 
van een studiedoel aan de hand 
waarvan de relevantie van diverse 
onderdelen van curriculum getoetst 
kon worden, de nadruk op feiten
kennis van vnl. somatische aard, 
welke tevens als éénzijdige selec- 
tiebasis fungeerde en de patiënten
demonstraties. In de doctoraal
fase de attitudevorming gericht 
op objectivering van natiënten 
met name bij visites, besluitvor
ming ten aanzien van de behande
ling en mededelingen omtrent on
derzoeksresultaten, het ontbreken 
van feedback, alsook de wijze waar
op door medici (in spe) met on
zekerheden wordt omgegaan. 
Als suggesties ter verandering 
noemde hij probleemgeoriënteerd 
onderwijs, betere groepsgewijze be
geleiding tijdens junior-co-assis- 
tenschannen, verandering van menta
liteit in de kliniek, het duide
lijk stellen van criteria voor ba
sisartsen aan de hand van een pro
fielschets, welke niet alleen door 
artsen zou moeten worden opgesteld 
en welke tevens een beroepsatti
tude zou moeten omschrijven.

Er volgden nog een aantal andere in
leidingen die zoals gezegd, beter 
achterwege hadden kunnen blijven, 
omdat ze niets nieuws aan het bo
venstaande toevoegden en een inte
ressante discussie in de weg stonden 
om des tijds wille.
Opvallend was dat zowel in de inlei
dingen als in de discussies geen en
kele keer werd verv/ezen naar het 
Maastrichtse onderwijssysteem. Een 
duidelijke misser van de organisator. 
Immers de kritiek, die gespuid werd, 
heeft mede de grondslag gelegd voor 
de vernieuwingen die hier van meet 
af aan zijn ingevoerd.
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Bijzonder tekenend was, dat veel 
van de problemen samenhingen met 
de grootschaligheid van de medi
sche faculteiten en de éénzijdi
ge praktische oriëntatie op de 
kliniek. De klinicus werd daar
mee als het prototype van het 
artsenberoep gepresenteerd. 
Niet dat hier alle problemen 
op de enige juiste wijze en de
finitief opgelost zijn, maar een 
confrontatie tussen de traditio
nele opleidingen en Maastricht 
had wellicht enige verdieping 
en oriëntatie kunnen geven op de 
nodige veranderingen in wat op 
grond van de betogen van deze 
dag zonder veel aarzeling een 
wantoestand genoemd kan worden. 
Misschien een volgende keer?

Kees Schröer.

Dat wordt weer een 
mooi Drukkertje 
voor Verstappen.
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wij fstudentèn eisch(t jen

Begin november is een groepje stu
denten van eerst 4, later 12 perr 
sonen, aan de slag gegaan. 
Het ontstaan is te verklaren uit 
een vaag gevoel van onbehagen 
over wat er zo op de "fakulteit" 
wel en niet gebeurt/ kfe hebben ge
probeerd te formuleren welke pro
blemen naar ons idee aanleiding 
waren voor dat gevoel.
Die problemen hebben we verdeeld 
in twee groepen, nl. die waarvoor 
de oplossing voor een belangrijk 
deel vanuit "Den Haag" moet ko
men en die waaraan de universi- 
teit zelf iets aan zou kunnen 
doen.

1) de "Haagse" problemen vinden 
we:
de uitbouw van de RL, de Alge
mene Fakulteit, de akademise
ring van St. Annadal /B.A., 
afkoop en honorering medische 
specialisten, het feit dat de 
fakulteit bij benoemingen van 
hoogleraren en lektoren vrij
wel geheel afhankelijk van de 
andere Nederlandse fakultei- 
ten en de landelijke specia- 
1isten-verenigingen is.

2) Meer interne zaken:
a) tijdsbesteding wetenschap- 

pelijk personeel.
Bij een belangrijk deel van 
de medewerkers heeft onder
wijs niet de eerste priori
teit. De totale tijdsbeste
ding aan onderwijs zou for
meel bezien 40% moeten be
dragen; schattingen halen 
maximaal 15%.

b) de bereidheid om onderwijs- 
kritiek serieus te nemen 
komt tot uiting in het niet 
of irrelevant reageren van 
de meeste projektgroepen op 
de resultaten van het eva- 
luatieblok.

c) het kwalitatieve en kwanti
tatieve tekort aan tutoren 
(welke hoogleraren zijn nog 
tutor?). Vaak worden mensen 
die niet in dienst zijn 
hiervoor gecharterd;

d) het nog steeds ontbreken van 
"rode draden" door het kurri- 
kulum; de onderlinge samen
hang tussen blokken en stu
diejaren is onduidelijk; een 
aantal patiëntproblemen wor
den regelmatig in kasus aan
geboden; andere helemaal 
niet; de al1-over-view ont
breekt.

e) het ontbreken van probleem- 
oriëntatie {wat is probleem- 
georiënteerd studeren eigen
lijk?) en aandacht voor stu- 
diemethodiek in de basisvak
groepjes {?), de verplichte 
taken van de examen-kommis- 
sie en het merendeel van het 
keuzeonderwijs.

f) het feit dat de universiteit 
nog steeds mensen binnen
haalt, die in ieder geval wat 
ons onderwijs aangaat, hier 
niet thuis horen.

Om voor deze problematiek meer 
aandacht te vragen, overwogen 
we akties, zowel intern als ex
tern:
- om de weinigen binnen onze 

fakulteit die het onderwijs
systeem op positieve wijze 
benaderen en ten uitvoer bren
gen, te steunen;

- om te ageren tegen het groot
ste deel van de fakultaire 
medewerkers die hoewel zij 
bij hun indiensttreding op
de hoogte waren van de Maas
trichtse onderwijsuitgangs- 
punten, zich onttrekken aan 
hun verantwoordelijkheid 
t.o.v. het onderwijs;

- om te protesteren tegen de 
wijze waarop het ministerie 
van 0 en W te wéinig de ver- 
nieuwingstendensen op het ge
bied van onderwijs, onderzoek 
en gezondheidszorg binnen de 
fakulteit ondersteunt, hoe
wel het parlement zich inder
tijd wel voorstander heeft 
getoond van de Maastrichtse 
uitgangspunten, zoals wel 
blijkt uit de wet Rijksuni
versiteit Limburg (citaat: 
discussiestuk w.s.e. 13-ll-'78). 
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Ter voorbereiding op die akties 
hebben we met meer deskundigen 
overlegd, hoe we een maximaal 
effekt zouden kunnen bereiken. 
Inmiddels werd helaas duidelijk 
dat het zich inzetten voor zulk 
soort zaken bij het merendeel 
van de studenten zeer veel weer
stand en afkeer oproept als het 
konkreet gevraagd wordt. 
Hierin ligt waaarschijnlijk de 
belangrijkste reden/oorzaak voor 
het uiteenvallen van de groep: 
onvoldoende betrokkenheid en 
inzet, vermeende angst voor late
re represailles bij m.n. specia- 
1 isatie.
Verder is een van de initiatief
nemers akuut op het matje geroe
pen door de voorzitter van de 
universiteitsraad.
Aktie-voeren voor deze m.n. in
terne zaken zou de verstandhou
ding met "Den Haag" verstoren en 
positieve toezeggingen van die 
zijde belemmeren.
Bovendien zouden de studenten 
van hun invloed in de bestuurs
organen meer gebruik moeten 
maken (?!?).

Deze argumenten kunnen waar zijn, 
maar bevredigden ons nauwelijks. 
Enerzijds brengt het met zich mee 
dat we steeds in een afhankelijke 
positie blijven in Maastricht, 
anderzijds is de bureaukratische 
weg te lang voor de meesten van 
ons.
Tenslotte heeft het voortijdig 
uitlekken van onze plannen het 
enthousiasme definitief gedoofd.

Het lijkt niet zinvol alle gedach-■ 
tenspinsels die bij de uitwerking 
van akties naar voren kwamen te 
publiceren, genoemd wordt alleen 
het kollektief tijdelijk inschrij
ven op andere faculteiten. 
Geïnteresseerde toekomstige aktie- 
voerders kunnen bij ons terecht.

Leo Schouten 
Richard Starmans.

en tot geer bedaank zeet, dat 
wèt geer'.

uitsluitend langs deze stippellijn afknippen
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Een dezer dagen of misschien als 
u dit leest al enkele weken gele
den, werd de bezetting in Amster
dam van het Maagdenhuis opgehe
ven. De eerste stap op weg naar 
viktorie werd alom gekrijst. Pais 
was eindelijk een keer verslagen 
en wel met zijn eigen strop op
gehangen. Terecht behielden de 
studenten hun invloed op het on- 
derwijsgebeuren daar in Amster
dam met een even grote mate als 
voor de bezetting. Je zou dus 
kunnen zeggen dat deze bezetting 
een doel had dat bereikt is. 
Is dat zo?
Is het niet bijster toevallig 
dat een tien jaar geleden ook 
al een Maagdenhuis bezetting 
geweest is?
Het antwoord is tweeërlei ja.

In de woelige 60-er jaren, de 
tijd van flower power en provo, 
is er een hele hervorming van 
de student gekomen, die men 
transformeerde van een mak lam 
in een brullende leeuw (niet 
van oranje, dat was in '40-'45). 
Men ging toen de strijd niet 
opzij. De kroon op het 60-er 
jarenwerk was de Maagdenhuis
bezetting eind '60 - begin '70. 
Met deze bezetting werd een 
decennium en eigenlijk een 
nieuw tijdperk afgesloten en 
aangekondigd.
De hervorming had plaats gevon
den en het opvoeren van de 
rest van het toneel werd over
gelaten aan de meute van de 70- 
er jaren.
Hoezeer is dit tegengevallen. 
Van de non-conformist langzaam 
naar de conformist. Even had 
het er nog weg van dat de geest 
nog op zou leven of nog zou 
blijven leven, maar dat was 
ijdele hoop, die snel vervloog 
om nooit meer terug te keren. 
Tenminste, daar leek het op I

Hoezeer werd echter niet de vader
landse geest verrijkt, toen bekend 
werd dat er een nieuwe fakulteit 
c.q. universiteit geboren zou wor
den. Het vaderland was in blijde 
verwachting van nieuwe studenten 
die de oude tijd zouden doen her
leven.

De fakulteit werd echter boven op 
een conventionele kerkheuvel weg
gezet om van aldaar snel in de 
löss weg te zinken, want de fun
damenten was men vergeten aan te 
leggen.
En terwijl elders in het land het 
Maagdenhuis weer bezet wordt en ' 
men elkander weer vindt in de 
strijd, zakken wij hier steeds 
verder weg in de modder, met als 
resultaat dat ons gezichtsveld 
steeds meer aan perspectief in 
moet boeten.

Voor een gedeelte wordt hier na
tuurlijk oorzaak van gevolg ge
scheiden en omgedraaid, maar 
daar gaat het niet om.
Het probleem is dat hier te veel 
berust wordt in feiten.
Het vermoedelijke virus waait 
hier rond en slechts weinigen 
zijn hier tegen bestand.

De ondernemingslust ontbreekt 
ons,om over aktiepotentiaal nog 
maar niet te spreken (Daar wordt 
alleen in het vierde jaar over 
geroddeld).
Maar misschien draaien we de 
feiten om en gelooft iedereen 
dat het niet nodig is om zijn 
woordje te laten horen.
Dan heb ik niets gezegd.

Jan Duyzers.



"Wat kan ik voor u doen?" vroeg de leuke jonge Maastrichtse dokter in 
opleiding aan het meisje van de bank.
"Ik zou graag willen dat u me eens helemaal nakeek" zei het meisje van 
de bank,"je hoort zulke gekke dingen tegenwoordig, je weet maar nooit". 
"Inderdaad, heel verstandig van u, welk onderzoek wilt u, een uitge
breide check-up met ECG en zo, of gewoon een basisonderzoekje voor de 
zekerheid met een klein bloedprikje".
"Nou van prikken ben ik eigenlijk een beetje bang" zei het meisje van 
de bank giechelend, "maakt u maar gewoon een cardiogrammetje met het 
basisonderzoekje natuurlijk en kijkt u ook maar even van onderen".
"Het spijt me wel juffrouw, maar we kunnen geen cardiogrammetje maken 
bij het basisonderzoek, dat hoort bij een algemene check-up, begrijpt 
u, maar van onderen kunnen we natuurlijk altijd wel even voelen".
"O,ja, u zult het wel weten (en nu fluisterend), maar als ik jou nu 
gewoon dat krediet geef, zonder al dat vermoeiende gezeur met die 
formulieren, zorg dan dat ik snel m'n 20 dexedrine krijg, dan kan ik er 
wat snelheid achterzetten, begrijp je?".
"Verdomme, Chantal niet hier, weet je wel, ik zit hier stage te lopen, 
en als dokter Tweehonderdtravolta hierachter komt, krijg ik weer straf. 
Ongetwijfeld radiotherapie. Of een oestrogeenbehandeling".
Precies op dat ogenblik radieert Honderdtravolta in.
"En wat heeft de jonge dokter gevonden bij mejuffrouw?".
"Ja dokter, ze klaagt eigenlijk over extreme lusteloosheid zonder dat 
ik lichamelijk iets kan vinden, anamnestisch blijkt echter dat ze bij 
een bank werkt".
"Juist ja, uitstekend, alles prikken en in afwachting van de uitslagen 

HYHAHODROXYHEAVYTHERAPINE intraveneus".
"Nog vragen? Geen vragen" en de dokter is uitgeradieerd.
Chantal heeft van dit korte kontakt reeds een flash gekregen.
Oe jonge dokter in opleiding vraagt zich af of hij alsnog weer kan be
ginnen over het krediet.

Groetjes
Henkie.

Overigens "We can be heroes" wordt in 1979 "Hand of Fate".



1979 vje can be heroes in Apocalypse
I. Er zit steeds meer zwang in secretaresses.

II. De nivellering's trend zet door. Het begrip co-assistent verdwijnt. 
Wat is immers een co-assistent zonder gedegen kennis?
De assistent verdwijnt. Wat is een assistent zonder co-assistent?
De specialist verdwijnt. Wat is immers een specialist zonder assis
tent, zonder co-assistent, zonder gedegen kennis?
Wat hoeft, kan je niet willen weten.

III. DRIES aanvaardt zonder enige rede het hoogleraarschap attitude- 
ontwikkeling.

IV. Vlak voor hun kandidaatsdiploma treden de laatste drie studenten nog 
snel in het huwelijk.

Wat niet hoeft, kan je willen.

Japi wordt eindelijk doktorandus. Dan moet hij braken. Je hoeft niet 
te willen, wat je niet kan.

V. De diabetesvereniging biedt iemand een overdosis insuline aan. 
Ze weten wat ze kunnen.

VI. Dr. Tweehonderdtwintigtravolta bereikt de halfwaarde tijd.
VII. Greep wordt magnifikus en Bakx decaan. Ze willen wat ze kunnen weten.

VIII. Er worden drie proefdieren op Randwijck gevonden. De GGD brengt ze 
snel naar "Chez Jacques".

IX. In september worden acht vijfdejaars uit de kliniek weggestuurd: 
Onthutste ouders zagen hun kinderen, door diensten, de hele nacht 
niet meer thuiskomen!
Ze kunnen niet weten wat ze willen.

X. Wijnen ziet het in de top niet meer zitten en bezoekt Juul in de 
kelder.

Noemen ze jou ook U in Annadal?

De Universiteit slaat een gat in Bestek '81. Het BMC vult dat met 
veel rode wijn. Ze drinken wat ze kunnen.

XI. De demokratie wordt weer verdeeld en beheerst.
Je wilt toch niet wat je wil?

XII. Patiënten merken het niet als er 's nachts een rat aan hen knaagt.
XIII. De Kerstmis eindigt plechtig met de "Biggelaar Passion" in het Rand- 

wijcktheater. Voorprogramma: DE HEROES met "We have enough of it!" 
Op 31 december wordt van patiënt Annadal de diagnose multiple metas- 
tase bevestigd.
Wat niet weet............

XIV. To suicide, or not? That's the answer!

Japi's happy new years HEROE deduction unLTD.
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stichting studentenhuisvesting«««
In het jaar 1978 is de STICHTING 
STUDENTENHUISVESTING MAASTRICHT 
(S.S.H.M.) opqericht met de ver
wachting, er waren eerdere pogin
gen, dat deze stichting daadwer
kelijk één en ander kan en zal 
bereiken. In het bestuur van de 
stichting moeten de volgende in
stanties, groeperingen vertegen
woordigd zijn: 
Stichting Wetenschappelijk Onder
wijs j-imburg, RL, overkoepeTend 
orgaan H.B.Ö. Maastricht, stu
denten (zie artikel werkgroep 
studentenhuisvesting elders in 
dit blad).
Dit betekent dat de direkt be- 
langhebbende/verantwoordelijke 
samenwerken aan een bevredigend 
huisvestigingsbeleid.

Statutair heeft de 'S.S.H.M.' 
behalve zorg voor huisvesting 
van de Maastrichtse studenten 
voor H.B.O. en W.O.,ook ten doel 
haar beleid af te stemmen op het 
gemeentelijk beleid ten aanzien 
van de huisvesting van alleen
staanden en tweepersoonshuishou
dens. Eveneens tracht zij binnen 
Maastricht de huisvestingssitua
tie van jongeren in het algemeen 
te bevorderen. De stichting, die 
nog in de kleine kinderschoenen 
staat, ziet zichzelf de volgende 
weg bewandelen: 
zorgen dat de minimale bestuurs
samenstelling snel bereikt wordt 
(de H.B.O. vertegenwoordiging ont
breekt nog). Dan zal zij bekijken 
wat haar statutaire doelstelling 
konkreet en praktisch betekent en 
via welke weg zij haar doel kan 
verwezenlijken (invulling doel
stelling en vormgevinn beleid). 
Daarna zal zij, zonodig, haar be
stuur verder uitbreiden zodat de 
deskundigheid nodig voor het ver
wezenlijken van het beleid, bin
nen de stichting komt.

Welke oplosssing hebben ze daar 
gevonden? Wat is de positie van 
een 'S.S.H.'?

Het bestuur ziet voor de korte 
termijn een beleid dat er oo ge
richt is te signaleren nijpende 
behoe-Pte, binnen de mogelijk
heden van het moment, te beant
woorden.
Over het beleid op de langere ter
mijn is hiervoor al het één en an
der geschreven.

De essentiële vraag, die nog vaak 
zal terugkeren: HOE MOET DE HUIS
VESTING VOOR DE STUDENTEN IN MAAS
TRICHT ER UIT GAAN ZIEN EN HOE 
GEEF JE DIE DE JUISTE PLAATS IN 
HET GEHEEL VAN VOLKSHUISVESTING?

Misschien is het geen gek idee' 
dat mensen die hierover ideeën of 
een mening hebben en deze, voor 
zichzelf,belangrijk vinden, die 
ideeën of mening ook kenbaar ma
ken aan bijv, de Stichting Stu
dentenhuisvesting Maastricht. 
Zodat er, mede daardoor, een huis- 
vestingsbeid komt dat niet alleen 
beantwoord aan de behoefte,maar 
ook overeenstemt met de idééën 
hieromtrent.

Wouter van Deenen 
(bestuurslid S.S.H.M.)

Adres: Stichting Studentenhuisves
ting Maastricht.
sekretariaat: Tongersestraat 53,

Maastricht
tel. 888888, tst.117.

Op het moment is oriëntatie de be
langrijkste aktiviteit van het be
stuur. De situatie in Maastricht: 
wat zijn de behoeften? wat is het 
beleid van de gemeente? Wat zijn 
de mogelijkheden?
Daarnaast landelijke oriëntatie: 
hoe is de situatie in andere ste
den?
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werkgroep ^studentenhuisvesting t ‘i
’z . rf” » » , .X -I ‘ .- ^

Na de twee oproepen daarvoor, 
ziet het er naar uit, dat we 
een "heus" overkoepelend stu
dentenoverleg inzake huisves
ting, WERKGROEP STUDENTENHUIS
VESTING, gaan krijgen. 
Daarbij wordt gestreefd naar 
studenten vertegenwoordiging 
van alle instituten voor H.B.O. 
en W.O. in Maastricht, liefst 
vertegenwoordiging vanuit stu
dentenorganisaties binnen de 
afzonderlijke instituten. Dit 
betekent dat de direkt belang
hebbende inzake studentenhuis
vesting hun aktiviteiten in 
deze bundelen en meewerken, 
direkt en indirekt, aan een 
voor hen accentabel en bevre
digend huisvestigingsbeleid.

De werkgroep wil behalve voor 
belangenbehartiging, een hulp- 
biedend programma (bijv, in
formatieverstrekking) en het 
voeren van akties,ook zorg dra
gen voor een juiste samenwerking 
met een vertegenwoordiging in 
andere instanties en groepering 
op het gebied van huis'vesting.

Dit ten eerste om studenten
huisvesting de juiste plaats 
binnen het geheel van volkshuis
vesting te geven (bijv, verte
genwoordiging van de werkgroep 
in de belangenvereniging één- en 
twee-persoonshuishoudens). 
Ten tweede om werkelijke belan- 
genbehartigi ng, vertegenwoordi- 
ging van de ideeën en behoeften 
van de Maastrichtse student in
zake huisvesting, mogelijk te 
maken.

Belangrijke aktiviteiten van de 
werkgroep op dit moment zijn ver
der:
Aktieve deelname aan de S.S.H.M. 
(zie artikel over deze stichting 
elders in dit blad).
Kritische beschouwing van de 
"barakken" ("noodvoorziening 
studentenhuisvesting" van de ge
meente) .
Het verkrijgen van het beeld van 
ideeën en behoeften van de Maas
trichtse student inzake huisves
ting.

Op de (heel) korte termijn denkt 
de werkgroep door een brede samen
stelling niet al te éénzijdig bezig 
te zijn.
Op de langere termijn wil de werk
groep dit beeld vormen uit direkt 
en indirekt verkregen informatie, 
(indirekte informatie in de vorm 
van enquêtes en onderzoeken van
uit bijv, de gemeente, de univer- 
siteit of de 'S.S.H.M.' georgani
seerd. Direkte informatie bijv, 
door discussies, vragenlijsten, 
reaktie's).

De essentiële vraag die daarbij tel
kens weer zal terugkeren: HOE MOET 
DE HUISVESTING VOORjDE STUDENTEN 
IN MAASTRICHT ER UIT GAAN ZIEN EN 
WELKE PLAATS MOET DEZE HEBBEN IN 
HET GEHEEL VAN VOLKSHUISVESTING?

Misschien is het geen gek idee dat stude 
studenten die hierover ideeën of een 
mening hebben en deze, voor zichzelf, 
belangrijk vinden, die ideeën of me
ning kenbaar maken aan bijv, de 
Werkgroep Studentenhui svesti ng. 
Zodar er, mede daardoor, gewerkt 
kan worden voor een huisvestings
beleid dat niet alleen beantwoord 
aan de behoefte, maar ook overeen
stemt met de ideeën hieromtrent.

Wouter van Deenen
(werkgroep-vertegenwoordiger)

WERKGROEP STUDENTENHUISVESTING 
SnjDENTENVERENIGING "CIRCUMFLEX" 
GROTE GRACHT 90, 6211 SZ MAASTRICHT.
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• publicaties, voordrachten, reizen, en congressen

- Door Dr. H. Struyker Boudier (capaciteitsgroep farmacologie) 
werden de volgende lezingen gehouden:
i?-5®BïêTber_1978 tijdens een symposium over beta-blockers 
in Cambridge, Engeland: " Cardiovascular effects of beta-blockers 
in the spontaneously hypertensive rat".
2?_segte[nber_ 19Z8 voor de medische faculteit van de Katholieke 
Önïvêrsitëit Nijmegen:"De werkingsmechanismen van propranolol 
bij hypertensie".

te Pisa, Italië, op uitnodiging van The Inter
national Society for the Advancement of Therapeutics: "Conti
nuous delivery of propranolol to the brain of hypertensive rats: 
pharmacokinetic and pharmacodynamic aspects".

2_november_1978 tijdens een symposium over de regulatie van 
di bïöëddrük të Maastricht: "Antihypertensieve farmacotherapie: 
interactie met de bloeddrukregulatie".

- Drs. J. Smits (eveneens van de capaciteitsgroep farmacologie) 
hield de volgende lezingen:
iL2!SÏ9ber_1978 tijdens een symposium van de Nederlandse 
Vërënigïng vöör Klinische Neurochemie: "De rol van centrale 
serotoninerge mechanismen bij de regulatie van de bloeddruk". 
?^_2b52^2r_12Z§ voor het Nederlands Hypertensie Genootschap 
të Ütrëcht”'’"Chronische continue infusie van propranolol 
in de spontaan hypertensieve rat".

" QD_26_gktober_1978 verzorgde J. Beliën (onderwijsontwikkeling 
ën öndërwijsrësëarch) een presentatie in het kader van een 
symposium "What are the new medical schools doing about 
Curriculum evaluation: an international perspective" 
tijdens de R.I.M.E. (Research in Medical Education) te New 
Orleans (U.S.A.). De tekst is bij 0. en 0. verkrijgbaar.

- J. van Reek (medische sociologie) bracht van 25 september 
tot 6 oktober 1978 een bezoek aan Jeremiah Stam 1 er's 
afdeling van de Northwestern University te Chicago.
Een verslag ligt bij Voorlichting ter inzage.

- Van Ad Appels (medische psychologie) verschenen de volgende 
publicaties:
"Een overzicht van het onderzoek naar de rol van psychosociale 
factoren in het ontstaan van een hartinfarct". Tijdschrift 
voor Geneeskunde 18, 34e jaargang, 1978;
"Psychologische neveneffecten van screeningsprogramma's. De 
Kaunas-Rotterdam Interventie Studie VU". Tijdschrift voor 
Sociologische Geneeskunde 56 (1978), 504-509, 523.

- Voordrachten door Ad Appels:
"The coronary prone behavior pattern. A review of European Studies',’ 
gehouden tijdens de XIX® International Conference of Occupational 
Medicine te Dubrovnik;
" Het hartinfarct als cultuurziekte", gehouden in het kader van 
het Studium Generale van T.H. Eindhoven;
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"Mood and myocardum" gehouden tijdens de 22® Pnnual Conference of 
the Society for psychosomatic research te London.

- P. Falger, capaciteitsgroep medische psychologie, maakte van 
21-25 augustus een studiereis naar het Socialmedicinska Insti- 
tutionen van het Karolinska Institutet te Stockholm (Z^/eden). 
Een verslag ligt ter inzage bij de Dienst Voorlichting.

- J. op 't Root (capaciteitsgroep huisartsgeneeskunde) bezocht 
de tentoonstelling en de voordracht met betrekking tot leven 
en werk van de "dialogische denker" Martin Buber, die naar 
aanleiding van de 100® verjaardag van deze anthropoloog 
werden gehouden te Worms (Duitsland).
Een reisverslag ligt bij Voorlichting ter inzage.

- Van 15 tot 21 oktober maakte H. Thijssen (capaciteitsgroep 
farmacologie) een reis naar Stockholm, waar hij deelnam 
aan een applicatiecursus gaschromatografie, gecombineerd 
met massaspectrometrie, die van 16/10 tot en met 20/10 
werd gehouden.

X Bij de Dienst Voorlichting ligt een chronologische be
schrijving ter inzage.

M.S.

• ter inzage 

(zie ook onder publicaties, voordrachten etc.)

- Programma van en inschrijvingsvoorwaarden voor een internationale 
zomercursus 'Deutschland und seine Nachbarn ', die van 1 tot 29 
juli 1979 in Kiel wordt gehouden.

- Mededelingenblad december 1978 van de Vereniging van Vrouwen 
met Academische Opleiding,

- Informatie over de doelstel 1ingen,van de Nederlandse Vereniqinq 
Authisme.

- Programma van zomercursussen, die tijdens de a.s. vakantieperiode 
door de engelse universiteiten worden georqaniseerd.
(Canterbury, London, Oxford en Edinburgh).'

- Overzicht van wetenschappelijke activiteiten 'Projecten en Publi
caties' 1977 van de Faculteit der Geneeskunde Leiden.
Het bevat korte beschrijvingen van de wetenschappelijke projecten 
van de vakgroepen van de faculteit der geneeskunde en van de 
publicaties in het kader van deze projecten.
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- 'Vals', een knipselkrant vol spelbederf, samengesteld door H.Philipsen 
in het kader van het project Sport en Gezondheid.

- Jaarverslag over het seizoen 1977/1978 van de Stichting Limburgs 
Symphonie Orkest.

Rapport 'Roken, Drinken en Cannabisgebruik' over de bevindingen 
van een onderzoek dat werd uitgevoerd in opdracht van het Ministerie 
van Volksgezondheid en Milieuhygiëne, en de Stichting voor Weten
schappelijk Onderzoek van Alcohol- en Druggebruik.
Auteur: H.J. van der Wal (SWOAD).

Rapport 'Drink- en rookgewoonten' n.a.v. een landelijk onderzoek 
naar de drink- en rookgewoonten van de nederlandse bevolking. 
Auteur: G.Si jibing (SWOAD).

M.S.

• reclamedrukwerk en priveadressen

Onlangs hebben medewerkers van de RL op hun privé-adres een verkoopbrief 
ontvangen van een bank. De bank richt zich in de brief tot de geadresseerden 
als medewerkers van de RL.
De Dienst Personele Zaken en Studenten hecht er in dit verband waarde 
aan mede te delen dat hij zijn adressenbestand niet ter beschikking 
heeft gesteld van de betreffende bank.
Adressen van medewerkers worden slechts bij hoge uitzondering en 
onder bepaalde voorwaarden voor derden toegankelijk gemaakt door de 
Dienst P.Z.

Het is gebleken dat een aantal medewerkers het betreffende drukwerk 
als ongewenst ervaart. Zoals bekend kunnen ontvangers van ongewenst 
drukwerk (behalve huis-aan-huis-reclame) aan de afzender verzoeken 
om uit het adressenbestand geschrapt te worden.
Daarvoor bestaat ook een landelijk adres: Het Genootschap voor Re
clame, Antwoordnummer 666 te Amsterdam.
Men kan aan dit genootschap de wens te kennen geven-om geschrapt te 
worden uit landelijke adressenbestanden voor reclamedrukwerk.

T.B.
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• universiteitsraad

ADVERTENTIE

Op 7 december 1978 is de Universiteitsraad akkoord gegaan met het 
instellingsbesluit van de kommissie Personeelsbeleid van de raad.

Deze kommissie heeft tot taak de Universiteitsraad en het College 
van Bestuur gevraagd en ongevraagd bijstand te verlenen m.b.t.:

- aangelegenheden m.b.t. het personeelsbeleid van algemene aard;

- regelingen die voortvloeien uit het door het College van Bestuur 
vastgestelde personeelsbeleid;

- aangelegenheden m.b.t, de formatie-opbouw van de Rijksuniversiteit 
Limburg;

- alle overige aangelegenheden m.b.t. het personeelsbeleid waarover 
het College van Bestuur advies inwint van de Universiteitsraad.

Volgens het Reglement van Orde van de Universiteitsraad dient een 
vaste kommissie van de raad uit tenminste 6 en ten hoogste 9 leden 
te bestaan (art. 30, lid 1 f.), en dient een dergelijke kommi ggig 
voor tenminste de helft uit leden van de Universiteitsraad te zijn 
samengesteld (art. 30, lid ld.).

Op 18 januari 1979 zal de Universiteitsraad de leden van deze kom
missie benoemen.

Zij die belangstelling hebben voor deze kommissie en daarvoor in aan
merking willen komen, dan wel zij die de aandacht willen vestigen op 
kandidaten, worden verzocht zich in verbinding te stellen met het 
Presidium van de Universiteitsraad. De reacties zullen uiteraard met 
de nodige vertrouwelijkheid en zorgvuldigheid worden behandeld.

De griffier van de Universiteitsraad is ambtshalve belast met het 
secretariaat van het'Presidium; bij hem kunnen nadere inlichtinaen 
worden verkregen.
(Hoofdgebouw, K.211, tst.lll).

De sluiting van de kandidaatstelling is bepaald op donderdag 18 janu- 
ari 1979 om 12.00 uur. * ----------

prijsvraag energie - besparing

Bij de meeste bedrijven en instellingen -óók bij de Rijksunivers,i teit 
Limburg- wordt nog steeds veel neer energie verbruikt, dan strict 
genomen noodzakelijk is.

de gedachtengang over de mogelijkheden van energie-besparing 
in deze instelling op gang te brengen lijkt het ons geen slecht idee.
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wanneer de RL meedoet aan de landelijke prijsvraag energie-besparing, 
die door het Ministerie van Economische Zaken werd uitgeschreven. 
In een wedstrijdf older, die bij de Dienst Voorlichting verkrijgbaar 
is, staat meer informatie over dit onderwerp te lezen. De bedoeling 
is, dat per bedrijf/instelling één idee wordt ingestuurd.
Een centrale jury zal de inzendingen beoordelen.
Voor de winnaars wordt een tiental geldprijzen Jaedragen die 
variëren van fl. 4.000,— tot fl. 750,— ,beschikbaar gesteld.

Energie-idee? Hier d'r mee

Op een aantal kleine punten valt, wanneer iedereen meewerkt, al heel 
wat energie te besparen. Hoeveel lanpen blijven 's avonds niet 
nodeloos nog uren branden nadat iedereen het gebouw heeft verlaten? 
Zoveel moeite kan het toch niet kosten om even de lichtknop cm te 
schakelen wanneer men naar huis gaat.
Een de centrale verwarming..., moet die echt zo hoog staan afgesteld? 
Wanneer de echte koukleumen onder ons een vest of trui aantrekken 
kan het best ook een paar graadjes minder. Wellicht zijn er ook tal 
van apparaten en machines die met een kleine bijstelling heel wat 
minder energie verbruiken. In wezen is het een kwestie van mentali- 
tei tverandering.
Heeft u een energie-besparend idee?
Dan voor de draad ermse.
De inzendingen worden voor 31 januari ingewacht bij de Dienst Voor
lichting. Een jury, bestaande uit vertegenwoordigers van verschillende 
diensten en capaciteitsgroepen zal één idee uitkiezen, dat voor de 
landelijke prijsvraag zal worden ingezonden. Begin nei zullen de 
prijswinnaars bekendgemaakt worden.
Voor de winnaar binnen deze instelling wordt een exenplaar beschikbaar 
gesteld van 'Synthese', het fraaie Limburg-boek, dat door DSM werd 
uitgegeven bij gelegenheid van het 75-jarig bestaan van het bedrijf.

M.S.

• de gezondheidszorgtaak van de faculteit der geneeskunde 

"De deelname aan de gezondheidszorg dient te berusten op een analyse van 
het aanbod aan bestaande en van de vraag naar nieuwe voorzieningen in de 
regio. Ons hoog ontwikkelde gezondsheidszorgsysteem laat op het vlak van 
de hoeveelheid klinisch-curatieve voorzieningen weinig witte vlekken meer 
zien.
De deelname van de universiteit zal daarom slechts in beperkte mate 
gerealiseerd kunnen worden door uitbreiding van die voorzieningen. Meestal 
zal er alleen maar sprake kunnen zijn van het overnemen van of het samen
werken in bestaande voorzieningen en activiteiten. Omdat deze maar gedeel
telijk onder één dak kunnen worden ondergebracht zal er bovendien gestreefd 
moeten worden naar organisatorische bundeling van geografisch gespreide 
voorzieningen en activiteiten".
Aldus luidt de visie op de gezondheidszorgtaak van de toekomstige medische 
faculteit zoals de Commissie van Voorbereiding Medische Faculteit Maastricht
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deze met behulp van een door haar ingestelde Werkgroep Universiteit in 1972 
heeft vastgelegd in de Basisfilosofie Rijksuniversiteit Limburg.
De Wet op het Wetenschappelijk Onderwijs kent aan de Faculteiten der 
Geneeskunde in het algemeen taken toe op het vlak van onderwijs en weten
schapsbeoefening. Om echter een kader te creëren waarin onderwijs en 
wetenschapsbeoefening optimaal kunnen functioneren is het wenselijk dat 
een medische faculteit zich tevens belast met taken op het gebied van de 
gezondheidszorg. Hierdoor kan zij - uiteraard rekening houdend met de 

bestaande aanbod - tevens bijdragen tot een verdere 
ontwikkeling van deze zorg in de regio.

Een nadere concretisering wordt hieraan gegeven in de toelichting bij de 
Tweede Algemene Maatregel van Bestuur, die betrekking heeft op de RL

Een verdergaande afstemming tussen onderwijs en onderzoek enerzijds en 
gezondheidszorg in de regio anderzijds zal in de thans bestaande en nog 
te ontwikkelen samenwerkingsverbanden op het terrein van de gezondheids
zorgvoorzieningen gestalte dienen te krijgen. " (....) "De faculteit 
zal zich derhalve actief en waar mogelijk ook stimulerend kunnen op
stellen in de ontwikkeling van een optimale structuur van de gezondheids
zorg in de regio. Bij het opstellen van onderwijs- en onderzoeksprogram
ma s van de faculteit zal rekening gehouden moeten worden met de dienst
verlenende functie welke de faculteit terzake vervult".

Concluderend mag gesteld worden, dat de relatie met de gezondheidszorg in 
de regio als een wezenlijke taak van de faculteit der geneeskunde wordt 
96Z1 en •
Inmiddels worden door de RL relaties onderhouden met een groot aantal in
stellingen. Als voorbeelden kunnen genoemd worden het ziekenhuis Sint 
Annadal, het psychomedisch streekcentrum Vijverdal, het revalidatie
centrum Hoensbroek en een aantal eerstelijns gezondheidscentra. Als 
over-all'relatie kan de participatie in het Medisch Regionaal Centrum 

worden gezien.

Uitgangspunten

Met betrekking tot de facultaire gezondheidszorg-activiteiten werd in het 
ontwikkelingsplan voor de RL een aantal uitgangspunten vastgesteld: 

tussen onderwijs-, onderzoek- en gezondheidszorgactiviteiten dient 
een onderlinge samenhang te bestaan;

- deelname aan bestaande gezondheidszorgactiviteiten - mits van voldoende 
gehalte - verdient voorkeur boven het zelf opstarten van eigen facul
taire instellingen;

- denadruk dient te liggen op problemen in eigen plaats of regio en bii 
bij voorkeur op de eerstelijnsgezondheidszorg.

In een onlangs door de Gezondheidszorgcommissie samengestelde nota wordt 
nader ingegaan op de gezondheidszorgtaak van de Faculteit der Geneeskunde.
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Daarin werd de volgende onderverdeling in gezondheidszorg gehanteerd:

patiëntenzorg

Gezondheidszorg

(- structuurverbetering

niet patiënt-gebonden 
gezondheidszorg

•— functi everbeteri ng

Aldus is de gezondheidszorg onderverdeeld in directe patiëntenzorg en in 
niet patiënt-gebonden vormen van gezondheidszorg zoals bijdragen tot de struc 
tuur- en functieverbetering.
De directe patiëntenzorg is geen facultaire taak. De verantwoordelijkheid 
hiervoor berust bij de zorgverlener c.q. de instelling zelf. Het bijdragen 
tot structuur- en functieverbetering evenwel is een taak die de Faculteit 
der Geneeskunde zich in de basisfilosofie uitdrukkelijk heeft gesteld. 
De taakvervulling op dit gebied vindt plaats in de vorm van gezondheids- 
zorgprojecten. In het ontwikkelingsplan 1978/1988 Rijksuniversiteit 
Limburg en de nota gezondheidszorgtaak van de Faculteit der Geneeskunde 
worden drie modellen van gezondheidszorgprojecten genoemd: 
b§ï_9BStartmodel

Hierbij gaat het om die gezondheidszorgprojecten welke zich richten op 
de invoering van voorzieningen in de regio die elders al beschikbaar en 
uitgestest zijn.
b®È_Yli®3wielTOdel

Voorzieningen die in de regio wel zijn ingevoerd maar nog niet optimaal 
functioneren worden door zo'n project bijgestuurd.
t!9t_feed;baclOTOdel
Het betreft hier terugkoppelingsprojecten waarin de faculteit behulpzaam 
is bij het opzetten van de evaluatie,daar waar terugkoppeling op de ver
leende zorg ontbreekt.
Om als facultair gezondheidszorgproject te worden goedgekeurd dienen zij 
te voorzien in een regionale (eventueel zelfs een nationale) behoefte. 
Met het project moet verbetering van zorg worden beoogd. Het dient een 
nuttige bijdrage te leveren aan onderwijs- en/of researchactiviteiten. 
Tenslotte moet aan het project een evaluatieprocedure verbonden zijn.

De Faculteit der Geneeskunde houdt zich thans bezig met de volgende 
goedgekeurde gezondheidszorgprojecten:

- KIinisch-haemodynamische functiediagnostiek;

- Het Psoriasis-project;

- Begeleiding van personen met risico-factoren voor hart- en 
vaatziekten;
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- Het operationeel maken van Goldsteins "Structured learning therapy" 
ten behoeve van de regionale geestelijke gezondheidszorg;

- De bevordering van de begeleiding van hartinfarctpatiënten in de 
eerstelijns gezondheidszorg;

- Klinische gedragstherapie.
] Een van deze projecten wordt hieronder bij wijze van illustratie nader
j behandeld.

Het Goldstein-project:

Psychotherapie voor iedereen

f Bij de capaciteitsgroep medische psychologie wordt sinds medio 1977
I gewerkt aan het Goldsteinproject.

Max Beekers licht doel en opzet toe.

Vat houdt het Goldsteinpr^jeet in?
IC-

Met behulp van het Goldsteinproject willen we de psychotherapie bereik
baar maken voor de kansarme groepen. In vaktermen spreken we van het

LOWER CLASS
I
B project
0

waarbij LIBO staat voor: Lager Inkomen Beroepsstatus Opleidingsniveau. 
In de praktijk bleek de psychotherapie voor deze mensen moeilijk bereik-' 
baar te zijn. De discipline werd tot voor kort in Nederland enkel bedre
ven in een aantal IMP's, dure instituten voor multidisciplinaire psycho
therapie. Deze instellingen blijken in het algemeen gericht op mensen 
van een wat hoger niveau, die beschikken over veel tijd en mogelijkheden, 
zowel verbaal als intellectueel. In vaktermen spreken we van de YAVIS- 
groep: de gebruikers zijn in het algemeen Young, Attractive, Verbal 
Intelligent en S_uccessful. ~ ~ ’
Wij zoeken nu naar een andere therapiemethode. Daarbij gaan we uit van 
een kortdurende psychotherapie, zoals die ontwikkeld werd door de Ameri
kaanse psychiater Goldstein. In dit gezondheidszorgproject maken wij 
deze methode als het ware "bedrijfsklaar" voor de regio Zuid-Limburg. 
Daarnaast lichten we de regionale therapeuten voor over de methode 
en we helpen bij de toepassing ervan.

Hoe gaat de therapie in zijn werk?

i In een kortdurende groepstherapie (een therapie bestaat uit slechts
4 zittingen) trachten wij de deelnemer een vaardigheid bij te brengen 
die hij mist en waardoor zijn dagelijks leven wordt bemoeilijkt. Daarbij 
mikken we op zo n 20 vaardigheden, die zijn onder te verdelen in:

sociale vaardigheden (b.v. een gesprek voeren) 
planningsvaardigheden (b.v. een besluit nemen) 
emotionele vaardigheden (b.v. een verlies incasseren) 
complexe vaardigheden (b.v. een baan zoeken).

I
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Per therapie en per persoon beperken we ons tot één vaardigheid, nl. die 
welke alle deelnemers aan de groep missen. Een cliënt die meerdere vaar
digheden wenst aan te leren kan daaraan in een volgende cyclus van bijeen
komsten werken.

Hoe worden die vaardigheden aangeleerd?

Er zijn verbale codes of leerpunten gemaakt, die in' de loop van de vier 
zittingen worden behandeld. De deelnemers krijgen de opdracht ook tussen
door thuis en op straat deze codes toe te passen: een praatje maken - 
de ander aankijken - de ander groeten - iets gemeenschappelijks uitdrukken 
(b.v. mooi weer vandaagl) - letten op de reactie van de ander - erop ingaan 
of het praatje afronden.
De werkwijze in de groep berust op een aantal gedragstherapeutische principes: 
modeling

Het "ideaalgedrag" wordt getoond aan de hand van video-opnamen van praktijk
situaties.
oefening

Vervolgens gaan de deelnemers zelf aan het werk. Ze spelen de scene na in 
een rollenspel. Door dit steeds weer te herhalen maken zij zich de gewenste 
houding eigen.
^êiSE^chtiging

De goedkeuring is een wezenlijk onderdeel van de therapie. De deelnemer die 
in het spel goed functioneert wordt beloond met een schouderklopje, een 
goedkeurend woord of een aanmoediging.

Stapsgewijze zal hij het geleerde in de eigen leefsituatie in de praktijk 
moeten brengen.

Hoe is de reactie bij de deelnemers?

Gewei digi Het is een erg dankbaar werk, juist omdat de mensen hun vorde
ringen zo intens beleven. Hun tussentijdse prestaties, maar ook hun falen 
worden in een volgende bijeenkomst spontaan aan de orde gesteld. Soms 
spelen we een situatie die geschetst wordt in de groep na.

Wat maakt deze methode nu juist zo geschikt voor de lagere sociale klassen?

Je ziet, waar je mee bezig bent, je ziet vooruitgang, het duurt maar kort 
en de methode is weinig verbaal, maar meer praktijk-gericht.

zijn in het Goldsteinproject die punten aan te wijzen^ waaraan elk project 
moet voldoen^ wil het goedgekeurd worden als facultair gezondheidszorg- 
project?

Het project voorziet in een regionale behoefte. In het project wordt samen
gewerkt door medewerkers van de GGZ-Heerlen, GGZ-Maastricht, de Toneelaca
demie en de RL. De vier instituten zijn vertegenwoordigd in de kernploeg, 
die de zorg heeft voor planning, taakverdeling, voortgang, eventuele knel
punten etc. Daarnaast zijn er vijf deelgroepen: de videoploeg, therapeuten, 
evaluatieploeg, marketingploeg en coördinatie. Naar de aard van hun werk



terrein zijn de vertegenwoordigers van de vier eerdergenoemde instellingen 
over de deelgroepen verspreid. Het zwaartepunt valt voor wat betreft de 
Toneelacademie uiteraard in de videoploeg. De banden worden in de studio 
van dit instituut aangemaakt. In de therapieploeg zitten vertegenwoordigers 
van RL en GGZ.
Voor het project bestaat overigens ook landelijk belangstelling. Uit ver
schillende plaatsen zijn er al mensen komen kijken. In Groningen willen 
ze met een dergelijk project van start gaan. Er is sprake van, dat ze onze 
video-opnamen zullen overnemen. Alleen het gesproken woord - bij ons wordt 
gesproken met de zachte g - gaan ze nasynchroniseren.
Dat het project een verbetering van zorg beo.ogt is uit het voorgaande wel 
duidelijk.
Aan het criterium "bijdrage aan onderwijs-/researchactiviteiten"wordt 
eveneens voldaan. Het Goldsteinproject is opgenomen in de keuze-onderwijs- 
klapper voor het vijfde en zesde studiejaar.
De evaluatieploeg tenslotte houdt zich duidelijk bezig met het ontwikkelen 
van meet-instrumenten, het uitvoeren van metingen, met data-verwerking en 
rapportage.

Hoe gaat het verdev?

Het project is medio 1977 gestart voor een planperiode van zes jaar. 
Gedurende die tijd proberen we Goldstein's "Structured Learning Therapy" 
zo dicht mogelijk bij de mensen te brengen. Verwijzingen geschieden nu 
nog grotendeels door de instellingen voor GGZ in de regio. Wij polsen 
thans ook andere hulpverleners, waardoor nog meer mensen benaderd kunnen 
worden.
Wanneer alles naar wens verloopt is onze "opstartfunctie" vervuld.
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Rijksuniversiteit Limburg
Fakulteit der geneeskunde

Dekanaat / afd. Onderwijszaken.

Aan: studenten van de Faculteit der Geneeskunde.

Uw referentie

On/e referentie

Manstricht.

78/D-0Z/899
21 december 1978.

Naar aanleiding van een schrijven van een aantal tweedejaars
studenten --inhoudende hun bezwaren rondom de "gang van zaken" 
met betrekking tot de afname van een/de formatieve toets— is 
er binnen de Onderwijscommissie, het Faculteitsbestuur alsmede 
de Faculteitsraad overleg gevoerd omtrent het onderwerp forma
tieve toets c.q. evaluatie.

De uitkomst van het overleg op 14 december j.l. in de Faculteits
raad houdt in, dat de formatieve toets moet worden beschouwd als 
een wezenlijk onderdeel van het onderwijsprogramma resp. het be
treffende onderwijsblok. De formatieve toets heeft, naast een 
zelfevaluatie-funktie van/voor de student, tevens tot doel gege
vens te verstrekken inzake opzet en inhoud(s-verwachtingen) van 
het onderwijsprogramma resp. het betreffende onderwijsblok; de 
formatieve toets levert daarenboven een aantal belangrijke gege
vens op in het kader van de programma-evaluatie.

Gezien het besluit m.b.t. de plaats en funktie van de formatieve 
toets, verwacht de faculteit dat iedere student aan deze toetsen 
zal deelnemen.

De uit deze toets te verkrijgen evaluatie-gegevens winnen vervol
gens aan validiteit, indien zij een zo volstrekt mogelijk totaal
beeld inzake het onderwijsprogramma verschaffen en indien de ge
gevens individueel zijn ingevuld. Om die redenen is het dan ook 
vanzelfsprekend dat er, rondom het afnemen van de formatieve toets, 
zodanige omstandigheden worden geschapen èn worden gehandhaafd, 
die aan deze doelstellingen tegemoet komen.

Tot slot is door de Faculteitsraad nogmaals beklemtoond dat de 
formatieve evaluatie-gegevens van de student(en) nimmer ge
bruikt mogen worden in het kader van de summatieve evaluatie 
c.q. in het kader van de studievoortgang van de student(en).

Met vriendelijke groet.

c.c. Maffius.

•
, f z

■' /'

C. VaH,^oven, 
portefeuillehouder onderwijs.



De brief van de "Bevorderingscommissie van het College van Bestuur" 
over het zgn. gratificatiebeleid heeft nogal wat deining binnen de 
R.U.L. geweeggebracht. In een periode waarin bezuinigingen het 
leidmotief bij vele beslissingen dient te zijn, maakt het geven van 
gratificaties zacht gezegd een vreemde indruk.

Dat de commissie grote moeite had met het gratificatiebeleid zoals dat 
tot nu toe gevoerd was siert haar, maar het alternatief dat zij hiervoor 
aangeeft (een budget voor elke groep ter grootte van ƒ 100,- per lid, 
waarbij per persoon minimaal ƒ 300,- en maximaal ƒ 1000,- toegekend mag 
worden) is ook niet al te gelukkig gekozen, ondanks de te waarderen 
spelregel" dat de toewijzing in overleg met de medewerkers binnen de 

groep dient te gebeuren. Immers, het budget (dus de grootte van de 
groep) bepaalt hoeveel mensen in aanmerking kunnen komen voor een 
gratificatie, en hoe hoog deze gratificatie kan zijn. Kortom, de 
gewraakte ongelijkheid in beloning tussen de verschillende groepen 
blijft gehandhaafd.

De medewerkers van het skillslab, die van mening waren dat 
-Ie. gratificaties in deze tijd eigenlijk uit den boze zijn; 
2e. (indien gratificaties toch gehandhaafd zouden worden) kerstpakketten 

voor iedereen (met krab en kreeft èn zalm) een eerlijker alternatief 
zou vormen;

3e. afwijzing van het toegekende budget niet tot bezuiniging zou leiden 
(het geld gaat toch opl)

4e. inkomensnivellering middels dit budget binnen onze groep niet 

mogelijk was door de regels van het gratificatiebeleid;
hebben unaniem besloten formeel enkele personen voor deze gratificatie 

aan te wijzen, met de onderlinge afspraak dat deze mensen, na aftrek 
van de over dit bedrag verschuldigde belasting, het geld over zullen 
maken op rekening van Amnesty International.

Medewerkers Skillslab.
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Enige tijd geleden hingen er in de diverse lokaties posters met een 
oproep om in Annadal te komen op een voorlichtingsavond van PAM. 
De redactie heeft een medewerker van Annadal verzocht wat informatie 
over PAM te verstrekken.

de structuren in ziekenhuis st.annadal
Wat de Ondernemingsraad daarmee wil en wat de Persóneelsbelangenvereniging 
PAM daarmee van doen heeft.

De Ondernemingsraad van ziekenhuis St.Annadal houdt zich al geruime tijd 
bezig met onder meer het zoeken naar wegen om tot een betere spreiding van 
verantwoordelijkheden, bevoegdheden, kennis en "macht" in het ziekenhuis te 
komen. De Ondernemingsraad heeft een taak in deze op grond van de Wet op de 
Ondernemingsraden 1971.

Om een beter inzicht te krijgen in het streven van de Ondernemingsraad om *
de zeggenschap van "belangengroeperingen" in het ziekenhuisgebeuren te ver
groten, is enige achtergrondinformatie nodig omtrent het ziekenhuis St.Anna
dal, Stichtingsbesturen e.d..

Het ziekenhuis St.Annadal wordt geëksploiteerd door de Stichting St.Annadal, 
aan het hoofd waarvan een Stichtingsbestuur staat, het zogenaamde College 
van Regenten.
In dit College van Regenten worden Skieden benoemd door de volgende "instan-i' s
ties . de Gemeenteraad van Maastricht (2 leden); het Burgerlijk Armbestuur 
(2 leden); de Bisschop van Roermond (1 lid).
De overige (4) leden van het College van Regenten worden bij coöptatie benoemd 
en dienen bij voorkeur voort te komen uit groeperingen/instanties als de zie
kenfondsen en huisartsen.

De Ondernemingsraad is niet alleen van mening dat niet de juiste groeperingen/ 
instanties in het Stichtingsbestuur vertegenwoordigd zijn, maar vindt boven
dien dat Stichtingsbesturen in het algemeen een te grote vrijheid van hande
len hebben.
Een Stichtingsbestuur is zoals gezegd het hoogste beleidspalende orgaan binnen 
de Stichting en kan vrijwel volledig autonoom handelen.
Op het door een Stichtingsbestuur voorgestane of gevoerde beleid is zowel van
uit de instelling ƒbv door het personeel via de Ondernemingsraad) als van bui
tenaf (bv door cliënten, patiënten, overheden etc.) nauwelijks enige daadwer
kelijke invloed uit te oefenen, zeker als een Stichtingsbestuur niet voor rede 
en/of argumenten vatbaar blijkt te zijn.
Voor een gezondheidszorginstelling, die toch een dienstverlenende taak heeft en 
met gemeenschapsgelden gefinanciëerd wordt, ziet de Ondernemingsraad dit als een 
ongezonde en niet meer bij-de-tijdse situatie.
Dat de Ondernemingsraad vanhet ziekenhuis St.Annadal in die opvatting niet al
leen staat kan men regelmatig via de publiciteitsmedia vernemen.

Met name de problemen,die enkele jaren geleden de pan uitrezen, inde zwakzin
nigenzorg en andere gesubsidiëerde of met overheids-/gemeenschapsgelden gefi- 
nancieerde instellingen, waren mede aanleiding voor de toenmalige minister van 
Cultuur Rekreatie en Maatschappelijk werk om op 12 juni 1974 de zogenaamde
Commissie van advies inzake het demokratisch en doelmatig funktioneren van 

gesubsidieerde instellingen", in de wandelgangen "de kommissie van der Burg" 
in te stellen. ’
De ko^issie van der Burg kreeg tot taak advies aan de regering uit te brengen 

welke groeperingen bij het bestuur van gesubsidiëerde 
instellingen betrokken zouden moeten worden en welke voorzieningen daartoe ge
troffen zouden moeten worden. °
Het door de kommissie van der Burg op 29 
leverde enkele belangwekkende konklusies maart 1977 uitgebrachte eindrapport 

op, die ook door de Ondernemingsraad 



van ziekenhuis St.Annadal volledig werden onderschreven en die verder zouden 
dienen als uitgangspunten voor de verdere gedachtenvorming en de uitwerking van 
konkrete demokratiseringsvoorstellen van de Ondernemingsraad.

der Burg

gefinan- 
afhankelijk

De belangrijkste konklusies uit het rapport van de kommissie van 
waren:

In gesubsidieerde en andere door middel van gemeenschapsgelden 
cieerde instellingen dienen degenen die zijn aangewezen op of 
zijn van zo'n instelling via vertegenwoordigingen in het bestuur invloed" 
uit te kunnen oefenen op het beleid van die instellingen (daarbij wordt 
met name gedacht aan patiënten en personeel als het gaat om gezondheids
zorginstellingen);
De situatie in de (intramurale) gezondheidszorg is, wat betreft de pro
blemen rond de bestuursstrukturen, vrijwel identiek aan die in de door 
CRM gesubsisieerde instellingen;
Stichtingsbesturen behoeven niet per definitie ondemokratisch samenge
steld te worden en ondemokratisch te funktioneren. Binnen de wettelijke 
kaders is het zeer wel mogelijk om af te wijken van traditionele konstruk- 
t les.

Met de wetenschap uit het rapport van de kommissie van der Burg op zak en met 
eigen denkbeelden ging de Ondernemingsraad van St.Annadal aan de slag.
Bestuur en direktie werden opmerkzaam gemaakt op het bestaan en de inhoud van 
het rapport en de Ondernemingsraad probeerde de Commissie Opvoering Produkti- 
viteit (COP) van de Sociaal Economische Raad (SER) te interesseren voor be
geleiding en^subsidiëring van een "medezeggenschapsprojekt" in Annadal.

M ministerie van Sociale zaken was namelijk aan de COP een bedrag be
schikbaar gesteld voor begeleiding en subsidiëring van een tiental eksperimen- 
ten voor het totstandbrengen van demokratische(r) strukturen in bedrijven en 
instellingen.
Helaas kwam de aanvraag van de Ondernemingsraad te laat (de projekten waren al 
volgeboekt). Uit overleg met de COP bleek dat men wel bereid was een eenmaal 
lopend projekt in Annadal ten dele te subsidiëren en te begeleiden, mits het 
projekt in Annadal aansloot bij de projekten van de COP.
Tot heden kon van dat aanbod echter geen gebruik gemaakt worden omdat een der- 
gelijk projekt nog steeds niet van de grond is gekomen.

Een volgende stap van de Ondernemingsraad was het inschakelen van een groep 
juristen van de Leidse Jurpische Faculteit. Dezen vormden de "Werkgroep mede
zeggenschap in de onderneming". Deze werkgroep haalde de landelijke pers toen 
begin 1978 aan de Breeman-bedrijven de zogenaamde "Ploegprijs" werd toegekend. 
( e loegprijs wordt verleend aan bedrijven waar een goede produktiviteit hand 
in hand gaat met vergaande demokratische beheers- en beleidsstrukturen ) 
wtkU^'a'^ werkgroep had voor.de Breeman-bedrijven de juridische strukt^ur ont- 
v2^int''°°’' demokratische zeggenschapsverhoudingen gebaseerde bedrijfs- 

De Leidse.werkgroep bleek bereid ook de Ondernemingsraad 
vies te dienen en een op de situatie in Annadal (Stichting 
nemingsraad etc.) geënte juridisch sluitende demokratische’ 
werpen.

van St.Annadal van ad- 
ziekenhuis, Onder- 

struktuur te ont-

Jn^ie ontwerp-struktuur werd uitgegaan van de noodzaak om 
moet immers het

het personeel meer 
beleid uitvoeren enbij het beleid te betrekken (het personeel 

heeft de daarvoor vereiste deskundigheid). 
Ook de patiënten (aangewezen op St.Annadal 
bij opname afhankelijk van die instelling) 
iing moeten kunnen bepalen via een vertegenwoordiging in het bestuur.” 
Daarnaast zouden (vanwege de betrokkenheid en het belang bij het goed funktio- 
neren »an de instelling) ook de Rijksuniversiteit Limburg 4ia de medische f4

als enige ziekenhuis in de regio en 
zouden mee het beleid van de instel-

voor.de
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culteit- , de Gemeenteraad van Maastricht en het Burgerlijk Armbestuur invloed 
op het beleid van de instelling moeten kunnen (blijven) uitoefenen via een ver
tegenwoordiging in het bestuur van de instelling.

De effektuering van de voorgestane vergroting van de invloed van het personeel 
op het beleid zou moeten geschieden door ook hen het recht te geven een of meer 
leden in het bestuur te doen benoemen en ontslaan.
Benoemen en ontslaan van bestuursleden zou dan moeten geschieden via een vereni
ging waarvan alle personeelsleden van St.Annadal lid zouden kunnen worden en 
waarvan het bestuur gevormd zou worden door de Ondernemingsraad (gekozen leden).

Deze konstruktie levert het voordeel op dat daarmee tevens, indirekt, de On
dernemingsraad, als verenigingsbestuur, rechtspersoonlijkheid zou krijgen. 
Dat zou ondermeer van belang kunnen zijn als er middels de rechter te beslech
ten problemen zouden ontstaan over de huidige of toekomstige rechten van het 
personeel van St.Annadal. Daarbij valt bijvoorbeeld te denken aan de sinds 
1975 "bevroren" rechtspositie van het personeel en eventuele problemen bij de 
overgang naar het academisch Ziekenhuis Maastricht.

Via de op te richten vereniging zou tevens met meer kracht gewerkt kunnen wor
den aan verdere demokratisering van de strukturen in Annadal (met een demokra- 
tisch samengesteld en funktionerend bestuur ben je er nog niet).
De vereniging zou een middel kunnen zijn om ook het werk van de Ondernemings
raad inzichtelijker te maken voor het personeel en het personeel de mogelijkheid 
kunnen bieden om meer invloed uit te oefenen op de handel en wandel van de Onder
nemingsraad, bijvoorbeeld via de Algemene Ledenvergaderingen en in te stellen 
werkgroepen.

De Ondernemingsraad gaf zijn principe-goedkeuring aan de oprichting van zo’n 
vereniging. Uit de gekozen leden van de raad werd een voorlopig bestuur gevormd. 
Dit voorlopig bestuur ging naarstig aan de slag om samen met de Leidse juristen 
statuten te ontwerpen voor de vereniging.
Toen die ontwerp-statuten klaar waren, werd besloten een informatieavond te hou
den voor het personeel, waar het hoe en waarom,van de inmiddels Personeelsbelan
genvereniging Annadal Maastricht i.o.(PAM) gedoopte, vereniging in diskussie ge
bracht zou worden. Tevoren was een informatiebrochure daarover opgesteld en ver
spreid in de instelling.
Hoewel er op de diskussieavond nogal wat kritiek op de vereniging loskwam,waarmee 
overigens terdege rekening gehouden zal worden bij de opstelling van de defini
tieve statuten die notarieel bekrachtigd zullen worden en vervolgens weer aan 
het personeel worden voorgelegd met de mogelijkheid wijzigingen aan te brengen, 
was de trend toch wel dat men het nut en belang van de oprichting van de vereni
ging inzag.

De Ondernemingsraad zat inmiddels ook niet stil en werkte nadere voorstellen uit, 
gebaseerd op de Leidse ontwerp-struktuur, voor een demokratisch samengesteld en 
funktionerend bestuur van de instelling.
Het Leidse model was al aan het Annadal-bestuur toegezonden in juni 1978 met het 
verzoek daarover met de Ondernemingsraad van gedachten te wisselen. Ook de nadere 
voorstellen werden aan het Annadal bestuur voorgelegd en tevens, met het Leidse 
model, aan het College van Bestuur van de Rijksuniversiteit Limburg en het bestuur 
van Ziekenhuis Maastricht, op 7 november jongstleden.
Het Annadal-bestuur werd verzocht een principe-uitspraak te doen,over de demokra- 
tiseringsvoorstellen van de Ondernemingsraad, op 30 november j.l..
Tot de dag van vandaag heeft echter nog geen enkel overleg tussen Ondernemings
raad en bestuur over die voorstellen plaatsgevonden, ook niet na herhaalde ver
zoeken van de raad.
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Medio december ontving de Ondernemingsraad het bericht van het bestuur van St.Anna- 
dal dat het bestuur voorstelde om eind januari 1979 een open diskussieavond te 
houden over demokratisering".
Het College van bestuur van de RL verklaarde onlangs "met belangstelling kennis 
genomen te hebben van de demokratiseringsvoorstellen van de Ondernemingsraad en 
gaarne aan de verdere gedachtenvorming mee te willen werken".
Van Ziekenhuis Maastricht ontving de Ondernemingsraad nog geen reaktie.
De stand van zaken is nu dat de demokratiseringsvoorstellen in ieder geval volop 
in diskussie komen en dat het tijdstip van definitieve oprichting van de vereni
ging PAM vrijwel zeker in januari 1979 zal vallen.

Albert Bosma,
medewerker St.Annadal.
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van wingewest tot saneringsgebied

In het brons-groen-eikenhout met 
zijn glooiende heuvels wordt de 
bevolking gekonFronteerd met toe
nemende werkloosheid, tienduizen
den WAO'èrs, hoog ziekteverzuim, 
toenemend alkoholisme, drugver
slaving, echtscheidingen en 
(jeugd)kriminaliteit. 
Verpaupering en apathie worden 
werkelijkheid. Zuid-Limburg maakt 
in feite een ontwikkeling door 
welke in tal van Derde Wereld
landen in nog veel sterkere mate 
zichtbaar is.

Het is in deze situatie dat steeds 
meer mensen niet meer geloven in 
"de politiek". Ze zijn de afgelo
pen 15 jaar vaak genoeg voor de 
gek gehouden. Allerlei beloften 
van achtereenvolgende regeringen 
zijn niet nagekomen. Het is dan 
ook met verwonderlijk dat door 
veel Limburgers het hele circus 
rond de Perspektievennota nau
welijks werd gevolgd.

Het begon allemaal in 1965. In 
het centrum van de oude mijn
streek, de Heerlense schouwburg, 
kwam minister van Ekonomische Za
ken, Joop den Uyl, met de mede
deling dat er een begin zou wor
den gemaakt met het sluitingspro- 
ces van de Limburgse mijnindus
trie. Maar: er zou geen mi^n 
dicht gaan zonden redeZzgk pen- 
spektief op vervccngende werkge
le genheid.
Na de nacht van Schmelzer moest 
Den Uyl plaats maken voor minis
ter De Block. Ook hij kwam in 
1969 naar de Heerlense schouw
burg en nu met de mededeling dat 
het sluitingsproces in versneld 
tempo zou worden doorgezet. 
Met de komst van het kabinet 
Biesheuvel kregen we een VVD-mi- 
nister op Ekonomische Zaken: 
Langman. Hij kwam in 1972 met de 
zoveelste mijnnota. Daarin wordt 
gekonstateerd dat het met de 
komst van de vervangende werkge
legenheid allemaal niet zo best 
ging. Maar de regering beloofde 
beterschap.

Ze kwam met allerlei maatregelen, 
gericht op één heilig doel: het 
voor de ondernemers zo aantrekke
lijk mogelijk maken om in Zuid- 
Limburg te investeren. Daartoe 
werden ze gelokt met investerings- 
premies, omscholingspremies voor ; 
het in dienst nemen van oud-mijn- 
werkers, loonsubsidies en tal van 
tnfrastrukturele werken. Er kwamen 
inderdaad wat ondernemers op af. 
Vaak zijn het zwakke bedrijven of 
sektoren van grotere bedrijven waar
mee het niet zo best gaat en die 
hier hun kans wagen om met al die 
premies toch nog een paar cent te 
verdienen. Kontrole op de beste
ding van al die gemeenschapsgelden 
door de ondernemers ontbreekt, dat 
mag niet want daarmee zou de vrije 
ondernemingsgewijze produktie in 
gevaar komen.
Een groot aantal van de bedrijven 
die met veel tam tam naar Zuid- 
Limburg gehaald zijn, bestaan in
middels niet meer of staan op het 
punt weer te verdwijnen. Een greep 
uit een lange trieste rij: Holland 
United, metaalindustrie, 180 ar
beidsplaatsen, gesloten 1977; Everts 
van de Weyden, metaalindustrie, 350 
arbeidsplaatsen, gesloten 1978; 
rcr, chemie, 250 arbeidsplaatsen, 
gesloten 1977; Paffen, textielin
dustrie, 120 arbeidsplaatsen, ge
sloten 1975; Van Riet-Delnoye, me
taalindustrie, 200 arbeidsplaatsen, 
gesloten 1978, We kunnen in Maffius 
een hele pagina vullen met namen 
van bedrijven die alweer gesloten 
zijn of een aantal arbeidsplaatsen 
hebben afgestoten.

DRAMA'S.

Achter al die sluitingen spelen zich 
grote menselijke drama's af. Oud- 
mijnwerkers die met goede moed be
gonnen bij hun nieuwe werkgever. 
Èn voor velen viel die omschakeling 
toch al niet mee. Het werken in een 
fabriekshal was heel wat anders dan 
het werk als ondergronder. Ze wor
stelden zich door de omscholing he^n. 
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En dan de grote klap:: net een 
beetje gewend of de tent gaat 
alweer dicht. Wéér die onzeker
heid, wéér afvloeiing, wéér ont
slag. Er zijn mensen bij die 
2, 3 keer toe zijn omgeschoold 
en weer ontslagen. Mensen die 
daarbij ook nog te maken kregen 
met vertrek uit hun oude ver
trouwde mijnwerkersbuurt door 
kaalslag en waarvan de kinderen 
gekonfronteerd werden met jeugd
werkloosheid. Is het verwonder
lijk dat deze mensen de wacht
kamer van hun huisarts bevolken 
en er geestelijk onderdoor drei
gen te gaan?
(Hoe reageert de toekomstige RL- 
arts hierop?}.

EN TOEN KWAM DE PERSPEKTIEVEN- 
NÖTA'........ . .........................................

Vlak voor de verkiezingen van 
Provinciale Staten kwam het ka
binet Van Agt-Wiegel samen met 
het provinciaal bestuur van Lim
burg met de presentatie van de 
Perspektievennota Zuid-Limburg. 
Dat was het resultaat van zes 
jaar voorbereidend werk, onder 
verschillende besturen en rege
ringen.
Het duurde niet lang of de kri
tiek op de perspektievennota 
kwam los. In de eerste plaats 
van vele honderden mensen die 
zich maandenlang intensief had
den bezig gehouden met een in- 
spraakcircus onder het motto: 
"de staart die zich roert". 
In de definitieve versie van de 
Perspektievennota bleek nauwe
lijks iets terug te vinden van 
al die inspraak. Honderden men
sen hadden zich voor Jan Lui 
bezig gehouden met het aandra
gen van alternatieven.
Maar ook en vooral de uitgangs
punten van de Perspektievennota 
werden bestreden. Want het cen
trale uitgangspunt van de nota 
is dat de regering zich tot doel 
stelt om tot 1981 de werkloos
heid in Zuid-Limburg in het 

meest gunstige geval te handhaven 
op het huidige peil. Dus: geen vev- 
nrCndeinng van de onaccnvaandbaan ho
ge werkloosheid i.

Voor Limburgse verhoudingen ont
stond er een ware storm van kri
tiek. De FNV noemde de nota on
aanvaardbaar, de KWJ sprak van 
georganiseerd bedrog en in de poli
tieke hoek valt op dat naast de 
linkse en progressieve partijen 
ook het CDA twijfels begint te 
krijgen.

De aktuele ontwikkelingen maken het 
totaalbeeld alleen maar somberder. 
Zo zal Bestek ’’81 een regio als 
Zuid-Limburg dubbel treffen. Vol
gens berekeningen van de Limburgse 
FNV zal Bestek '81 in Limburg 3 
tot 4 duizend arbeidsplaatsen kos
ten, vooral in de kollektieve sek- 
tor!
Daarbij komt dat de direktie van DSM 
heeft aangekondigd om de komende 
jaren in Zuid-Limburg 2.000 arbeids
plaatsen te laten vervallen. Het 
verzet daartegen is al op gang ge
komen onder aanvoering van de be- 
drijfsledengroep van de Industrie
bond NVV, die eisen op tafel heeft 
gelegd om de werkgelegendheid bij 
DSM te handhaven (o.a. door werk
tijdverkorting, invoering 5-ploegen- 
dienst en openhouden van fabrieken 
die DSM wil sluiten!).

De VVD-minister van Ekonomische Za
ken, Van Aardenne, heeft blijkens 
zijn antwoord bij de schriftelijke 
voorbereiding van het kamerdebat 
over de Perspektievennota al duide
lijk gemaakt dat wat hem betreft 
de DSM-direktie haar gang mag gaan, 
zij moet zich maar gedragen als 
ieder ander parti kulier bedrijf.

De regering noemt in de Perspek
tievennota twee bedrijfstakken 
waar het volgens haar moet lukken 
om de komende jaren nieuwe werkge
legenheid te /.krëeren: de metaal
sector en de elektro-technische 
i ndustrie.
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Maar net in de metaal is het een 
lange rij bedrijven die de afge
lopen jaren arbeidsplaatsen heb
ben afgestoten en in de elektro- 
nika is het Philips die met name 
in haar Zuid-Limburgse vestigin
gen heeft aangekondigd tot in
krimpingen over te gaan. 
Je vraagt je werkelijk af waarop 
de regering haar beleid baseert.

NAAR DEN HAAG..........

Maandagmorgen 4 december vertrok 
ik in alle vroegte naar het Haag
se Binnenhof om daar vanaf de 
publieke tribune de verrichtin
gen te volgen van de Bijzondere 
Kommissie uit de Tweede Kamer 
over de Perspektievennota. 
Binnen de universiteit is (te- 
rechtl) veel aandacht geschon
ken aan de mogelijkheden voor 
uitbouw van onze instelling.

Mijn belangstelling ging vooral 
uit naar de opstelling van de 
Kamer inzake de totale sociaal- 
ekonomische ineenstorting van 
Zuid-Limburg, en naar hun kon- 
klusies na 15 jaar grotendeels 
mislukt herstruktureringsbeleid.

Wat dat laatste betreft: 
de overgrote meerderheid van de 
Tweede Kamer trekt geen konklu- 
sies uit 15 jaar mislukt beleid. 
Men blijft doorgaan op de oude 
voet: premies aan bedrijven die 
hier willen investeren, infra- 
strukturele werken, loonsubsi
dies enz.

Er kwam in het debat weinig 
nieuws, naar voren. De CDA en VVD 
woordvoerders waren de gevangenen 
van hun eigen Bestek '81-plannen. 
Als je bezuinigen tot hoofddoel
stel ling hebt gemaakt, kun je als 
overheid nu eenmaal moeilijk veel 
geld gaan uitgeven aan een ach
tergestelde regio als Zuid-Lim- 
burg!

De voorstellen uit de CDA/VVD hoek 
waren dan ook in feite druppels op 
een steeds glooiender wordende 
plaat: ze pleiten voor de komst 
van een tolk/vertalersopleiding, 
prima, maar het is geen struktu- 
rele oplossing van de sociaal- 
ekonomische problematiekl Uitbrei
ding van het vliegveld: Zou dat 
nu werkelijk een stimulerende 
invloed gaan uitoefenen? 
Uitbreiding van de interim-maat- 
regel voor jeugdige werklozen: 
best leuk, maar die 1.000 jongeren 
staan over één jaar wel weer op 
straat!
Het blijven in.feite lapmiddelen.

De PvdA had het wat gemakkelijker 
als oppositiepartij, maar ook zij 
hadden gedurende vijf jaar kabinet 
Den Uyl voor Zuid-Limburg geen 
strukturele verbeteringen kunnen 
afdwingen. En de PvdA is in feite 
mede-verantwoordelijk voor de Per
spektievennota, omdat zij via hun 
vertegenwoordiging in het Kollege 
van GS hun bijdrage aan de nota 
hebben geleverd. Hun GS-lid Van 
der Woude, heeft destijds nooit 
blijk gegeven van zijn misnoegen 
(Integendeel 1)

HOE NU VERDER?

Het geheel van 15 jaar herstruktu- 
rering brengt mij steeds meer tot 
de konklusie dat binnen de (enge) 
grenzen van het kapitalistisch 
systeem voor een achtergestelde 
regio als Zuid-Limburg nauwelijks 
enig werkelijk perspektief te 
bieden is.

Waar het op langere termijn aan 
komt, is dat de overheid en werk
nemers zeggenschap krijgen over 
de i nvesteri ngsbesli ssingen van 
ondernemers. Dat er kontróle komt 
op de besteding van gemeenschaps
gelden aan ondernemers.
Hoe zijn in al die jaren al die 
honderden miljoenen door onder
nemers besteed?



45

Er dient inzage te komen voor 
overheid en werknemers in de 
boeken van de bedrijven die om 
steun van de overheid vragen!

En de overheid zal zeif werkge
legenheid moeten scheppen in de 
kolilektieve sektor. Met name in 
onze regio zijn er nog veel be
hoeften. In de gezinszorg, in 
de bejaardensektor (in Zuid- 
Limburg neemt het aantal bejaar
den tot 1992 met maar liefst 
45% toel), in het welzijnswerk, 
onderwijs, gezondheidszorg, open 
baar vervoer en noem maar op.

Daar liggen mogelijkheden. Om ze 
daadwerkelijk te benutten zal er 
een andere politiek gevoerd moeten 
worden. Dan moeten prioriteiten 
verlegd worden. Dan zullen de ster
ke schouders ook daadwerkelijk de -• 
zwaarste lasten moeten gaan dragen!

Die andere politiek zal door de Lim
burgse bevolking zelf afgedwongen 
moeten worden. Door organisatie en 
strijd van onderop. Dat biedt op de 
lange termijn veel meer persprektief 
dan de met veel boembarie gepresen
teerde perspektiefloosnota!

Jan Muytjens.

ONS WERKROOSTER
Aanvangstyd.......................8:00 vm.
Oggend Koffiepouse . .9-11:30 vm. 
Middagete. . . 11:30 vm.-l:30 nm. 
Namiddag Koffiepouse . 2-4:30 nm. 
Uitskeityd........................5:00 nm.
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de trcuMze lezarS een uxrspoedig te^euW i



Verklaring, aangenomen op door de ABVA-vakgroep
R.L. georganiseerde bijeenkomst op 5 december 1978.

Aanwezigen,

Rijksambtenaren werkzaam aan de Rijksuniversiteit Limburg 
d.d. 5 december 1978 bijeen, merken naar aanleiding van 
het regeringsvoorstel om de, in de Bouw-CAO-opgenomen 
toeslagen weg te laten uit de berekening van de trend, 
het volgende op:

- dat de ambtenaren in navolging van alle werknemers een 
geringe loonontwikkeling hebben doorgemaakt

- dat dit op de ontwikkeling van de werkgelegenheid niet 
de beoogde effecten heeft gehad'

- dat de regering op eenzijdige en willekeurige wijze de 

ambtenaren eenzijdige extra loonmatiging oplegt
- dat zij daarmee volkomen in strijd handelt met de 

beginselen van zowel het trendbeleid als van het 
georganiseerd overleg

-dat zij zulks doet zonder enig zicht op werkloosheids- 
vermindering; in tegendeel zelfs in combinatie met een 
aantal maatregelen, onder andere volgends Bestek '81, 
die.de werklposheid zullen doen toenemen

- dat de regering met deze maatregel ingaat tegen het 

streven van de vakbeweging naar inkomensnivellering
- dat de bonden reëele voorstellen hebben gedaan voor 

extra matiging van de hogere inkomens, mits er garan
ties voor werkgelegenheid tegenoverstaan.

Verzoeken de Leden der Tweede Kamer der Staten Generaal 
niet akkoord te gaan met de eenzijdige maatregelen ter 
eliminatie van onderhavig trendelement en derhalve ieder 

daartoe strekkend regeringsvoorstel te verwerpen.

die.de
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Beste Henny,

Ik begrijp je stukje "Asbach-Uralt" in de vorige Maffius niet. Natuur
lijk is het zo dat veel mensen voortdurend met hun gezondheid bezig zijn 
zonder echt iets te mankeren. Maar wat is daartegen? Dat zijn vaak juist • 
heel aardige mensenJ Waarom mogen mensen niet steeds aan hun gezondheid 
denken maar wel steeds aan hun werk? Of steeds maar bezig zijn om dokter 
te worden?

Nu ik pas hier in Maastricht studeer heb ik begrepen dat ik over 52 jaar 
dood zal zijn, of als dat zo doorgaat met hartinfarcten over 45 jaar. 
Maar ik weet zeker dat me dat niets kan schelen! Maar dan moeten de mensen 
niet steeds doen of alles geen zin heeft en dat voelde ik nu juist in jouw 
stukje! Het is helemaal niet erg om fondspatiënten te bezoeken als ze 
niets mankeren. Natuurlijk is aan fondspatiënten niets meer te doen, maar 
je kunt toch gewoon wat met ze praten of een spelletje doen? Ik snap wel 
dat je de psychologie handen en voeten wilt geven, maar daar knelt het hem 
juist. We moeten in Maastricht leren dat het helemaal niet erg is als men
sen niet echt ziek zijn!
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DIABETES VERENIGING NEDERLAND
Goedgekeurd bij K.B. van 9 augustus 1972

De redaktie "Maffius"

Nr.; Afdeling*.

Ref.: Secretariaat:

Dd; 21 december 197^

Geaclite redactie,
Wij hebben kennis genomen van de tweede reactie van de Heer P.van 
Breda-Vriesman, onder titel "Persvrijheid en goed fatsoen II", 
Aangezien er momenteel besprekingen plaatsvinden (waaraan o.a.
Dhr.Coenegracht deelneemt) over de door ons gesignaleerde proble
matiek in Maffius, lijkt het ons momenteel niet juist inhoudelijk 
in te gaan op de door de heer van Breda-Vriesman gestelde vragen. 
We willen ons derhalve beperken tot een vijf-tal opmerkingen :
1. Drie jaar geleden heeft reeds een enquete plaatsgevonden.

Op deze enquete is niet of onvoldoende gereageerd door de 
afdeling Interne Ziekten.

2. Niet de enquetes van 1975 en 1978 staan centraal.
Wel echter de veelvuldige klachten die in de loop van de 
jaren door leden van de vereniging hot bestuur aange
boden werden. Enquetes zijn voor ons slechts middelen om 
een aantal zaken op een rijtje te zetten.
Wij zijn geen wetenschappelijke vereniging j
niettemin hebben wij steeds de nodige zorgvuldigheid 
in acht genomen.

3. De weergave van het stuk in Maffius is in overeenstemming 
met de feiten die door ons als vereniging zijn aangedragen.

4. Als bestuur van de vereniging zijn wij ons steeds bewust 
van het feit dat wij namens de circa 350 loden spreken en schrijven.

5. Gezien de lopende gesprekken met betrokkenen, verzoeken wij
de heer van Breda-Vriesman voorlopig zijn pennevruchten in te slikken, 
teneinde deze gesprekken in alle rust te doen verlopen.

Tot slot spreken wij de hoop uit dat het overleg met de 
betrokkenen tot bevredigend resultaat zal leiden.
Hoogachtend,

namens de Diabetes Vereniging, afdeling Maastricht.



Studentenvereniging Koko
Rijksuniversiteit Limburg
Tongersestraat 53 
Maastricht
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NAAMSVERANDERING KOKO.

Nadat de eerste algemene ledenvergadering niet het gewenste aantal le
den telde, hebben we op 13 december een tweede vergadering belegd.
Op deze bijeenkomst werd de vereiste meerderheid van tweederde van de 
aanwezigen behaald en zo werd als nieuwe naam aangenomen de naam 
'DIOGENES'. Deze nieuwe naam zal vanaf begin februari 1979 gevoerd 
worden.

Paul van der Linden.

Medestudenten, medewerkers e.a..

Houden jullie ook van muziek? Als dat zo is en je bent ook nog iemand 
die een instrument kan bespelen, lees dan a.u.b. verder.

Een van de eerstejaars heeft mij gevraagd een soort enquête uit te 
schrijven. Dit is om te toetsen of er in, op of om de Rijksuniversi
teit Limburg mensen aanwezig zijn die zin hebben in het muziek maken 
met elkaar. Hij dacht hierbij aan het mogelijk oprichten van een corps, 
fanfare, harmonie, blaaskapel, drumband of ( met een knipoog naar 't 
Mooswief) een zaat hermenieke.

Helke van deze mogelijkheden het wordt, hangt af van hen die hierop 
positief reageren (Begrijpelijk, want met 10 tromnettisten kun je on
mogelijk een drumband oprichten).

Als ie geïnteresseerd bent in een van de bovengenoemde muziekvereni
gingen, zet dan a.u.b. je naam enz. op een van de drie inschrijffor
mulieren. Deze zijn te vinden in: - KOKO-kamer, Tongersestraat

- Hal van het Vijverdalgebouw
- Hal van het B.M.C.

Verdere informatie bij Johan van Hooren, tel. 043-626838.

Namens KOKO,
Johan van Hooren Eric Joosten.
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Mededeling van de reduktie-kommissie.

Gedurende de periode van 1 t/m 21 januari 1979 is het mogelijk in te 
tekenen voor de volgende boeken:
1. Kiok-chirurgie ƒ 35,__
2. Bernards en Bouman (engelse versie) - 67,50
3. Roitt-Immunologie + _ _
4. Problem-Oriented Medical-diagnosis Friedman e.a. - 25,05
5. K.N.O.-heelkunde Jongkees - 37,50

Intekening kan geschieden in de KOKO-kamer oo de daarvoor bestemde 
lijsten. De korting bedraagt 5 of 10% bij bestelling van respectieve
lijk 15 of 30 exemplaren. Bij aankomst krijg je hiervan schriftelijk 
bericht. Uiteraard is deze regeling alleen bestemd voor KOKO-leden. 
De procedure van bestellen en afhalen is middels een brief bekend 
gemaakt (zie hiervoor ook-de KOKO-kamer).

De reductie-kommissie.

PROF. BLADERGROEN : DE RECHTEN VAN HET KIND,

Dlinsdagavond, 9 januari 1979 komt Prof. Bladergroen in de aula van het 
Hooidgebouw een lezing verzorgen, die georganiseerd is vanuit de Cultu
rele commissie van de Studentenvereniging KOKO.
Prof. Bladergroen heeft van februari 1967 tot eind 1978 het ambt van 
hoogleraar in de opvoedkunde van het afwijkend kind bekleed aan de 
Rijks Umversiteit Groningen. Momenteel werkt zij aan de rechten van 
het kind in relatie tot de rechten van het mens. Dit mede in het ka
der van de voorbereidingen van het jaar 1979, dat uitgeroepen is tot 
het jaar van het kind. Aan de hand van dit onderwerp bestaat er vol
doende mogelijkheid te praten over objekten die in de kinderpsvchologie/ 
orthopedagogie aan de orde komen, zoals bijv, het onderwerp kindermis
handeling.
De kindermishandeling te zien vanuit het oogpunt van de rechten van 
het kind werpt een heel nieuw licht op deze problematiek.
Na de lezing bestaat er mogelijkheid tot vragen stellen en discussie 
Iedereen is welkom.
Aanvang 8 uur.

Resie Moonen.
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